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PLE DE L’AJUNTAMENT 
 

 
Sessió Ordinària                                                                           Dijous, 29 d’abril de 2010 
Acta núm. 5                                                                                                         1a. convocatòria 
 
 
Senyors/Senyores assistents: 
  
Alcalde-President: Sr. JOAQUIM BALSERA GARCIA. 
 
Regidors/Regidores: Sr. JOSÉ FCO. OBISPO VALLECILLOS, Sr. XAVIER ESTEBAN 
MARTÍN, Sra. ANNA BECERRA PEÑA, Sra. LAURA BARRUFET MIRÓ, Sr. VÍCTOR 
CARNERO LÓPEZ, Sra. NEUS VENDRELL VIGO, Sra, SALVADORA SANZ 
RECOBENIZ, Sr. JORDI JIMÉNEZ HORCAJADAS, Sr. LUÍS IGLESIAS TORO, Sr. BENET 
CASTILLEJOS SEGURA, Sr. JOSEP LLOBET NAVARRO, Sr. JOSÉ ANTONIO SÁEZ 
LÓPEZ, Sr, SERGIO ENGLI IZQUIERDO, Sra. MARTA JIMÉNEZ IBORRA, Sr. ANDREU 
PÉREZ LORITE, Sra. EMMA BLANCO ANGUERA, Sr. FRANCISCO JAVIER GARCÍA 
GALCERAN, Sr. RAMON CASTELLANO ESPINOSA i Sr. MIGUEL ÁNGEL IBÁÑEZ 
GINER.  
 
Funcionaris: 
Secretari: Sr. Guillermo de Prada Bengoa. 
Cap del Servei de Secretaria: Sr. Jaume Tutusaus Torrents. 
Interventor: Sr. José Mª Garcia Pascual. 
 
 
En el Saló de Plens de l'Ajuntament, situat a la Plaça de Jaume Balmes, s/n, es va reunir el Ple 
de l'Ajuntament el dia vint-i-nou d’abril de dos mil deu, en sessió ordinària, primera 
convocatòria, amb la presidència del Sr. Joaquim Balsera Garcia, alcalde-president, concorrent 
els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari general, Sr. Guillermo 
de Prada Bengoa. 
 
Sra. RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ, justificadament, no va assistir a la sessió. 
 
Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del 
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local. 
 
I essent les divuit hores, cinc minuts, el Sr. alcalde-president, va declarar oberta la sessió. 
 
Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els 
acords següents: 
 

1 - ACTA SESSIÓ ANTERIOR 
 
Aprovar les actes núm. 3 (extraordinària, corresponent a la Memòria d’activitats, per part del 
Síndic Municipal de Greuges, de l’any 2009) i núm. 4 (ordinària), ambdues de data 25 de març 
de 2010. 
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PART RESOLUTIVA DEL PLE 
 

 
 

2 - DESAFECTACIÓ PARCEL·LA  E.7  DEL PLA PARCIAL PLA DE PONENT 
(Aprovació inicial) 

 
PRIMER.- Alterar la qualificació jurídica  de la parcel·la E.7 del Pla Parcial Pla de 
Ponent,  que te la següent descripció: 

 

URBANA: Parcel·la destinada a equipament públic, situada al sector urbanístic “Pla 

de Ponent, primera etapa” del municipi de Gavà, assenyalada amb el número E.7 del 

projecte de reparcel.lació, de superfície QUATRE MIL CINC-CENTS NORANTA-SIS –

4.596 m
2
- AFRONTA: Nord-est amb vial públic –via cívica-, que és paral·lel al vial 

públic assenyalat com a vial A en el Pla Parcial; Sudest i Sud-oest, amb parc urbà, que 

és la parcel·la 42 del projecte de reparcel.lació. Forma part del Projecte de 

Reparcel·lació del Pla Parcial del Sector “PLA DE PONENT” 

 
Consta inscrita en el Registre de la Propietat de Gavà, foli 218 del tom 1.311 de 

l’Arxiu, llibre 917 de Gavà, la finca número 35.247 referència cadastral 

5423901DF1752C0001EK. 

 
desafectant-la del domini públic i qualificant-la com a bé patrimonial. 

 
SEGON.- Sotmetre l’expedient a informació pública, per termini de 15 dies, comptats a 
partir de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la Província, perquè es puguin 
formular les al·legacions que es considerin convenients. 
 
De no formular-se reclamacions durant el termini d’informació pública, es considerarà aprovada 
definitivament l’alteració de la qualificació jurídica del subsòl de l’esmentat terreny.  
 
TERCER.- Facultar indistintament al Sr. Alcalde i al tinent d’alcalde de Governació i Espai 
Públic, Sr. José Obispo Vallecillos, de la manera més amplia possible, per a la formalització i 
execució del present acord, així com a resoldre totes les qüestions que pugui plantejar la seva 
execució. 
 
L’acord va ser adoptat amb divuit (18) vots a favor (11 PSC, 3 PPC, 2 ICV-EUiA, 1 CiU i 1 
C’s), cap en contra i dues (2) abstencions (2 ERC), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria absoluta (11) del nombre legal de membres de la Corporació (21), quòrum especial que, 
per a aquest cas, exigeix l’article 47.2. n) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases 
del Régimen Local. 
 
 
 

3 - DESAFECTACIÓ  PARCEL·LA E.1  DEL PLA PARCIAL PLA DE PONENT 
(Aprovació inicial) 

 
PRIMER.- Alterar la qualificació jurídica  de la parcel·la E.1 del Pla Parcial Pla de 
Ponent,  que te la següent descripció: 
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URBANA: Parcel·la destinada a equipament públic, situada al sector urbanístic “Pla 

de Ponent, primera etapa” del municipi de Gavà, assenyalada amb el número E.1 del 

projecte de reparcel.lació, de superfície CINC MIL DOS-CENTS NORANTA-CINC 

METRES QUADRATS – 5.295 m2
-. AFRONTA: Nord i Oest, amb la parcel·la 45 del 

projecte de reparcel·lació, que és parc urbà; al Sud, amb la parcel·la 47 del projecte de 

reparcel·lació, que és l’equipament E-2; i a l’Est, amb vial públic, assenyalat com a 

Vial B al Pla Parcial. Forma part del Projecte de Reparcel·lació del Pla Parcial del 

Sector “PLA DE PONENT” 

 

Consta inscrita en el Registre de la Propietat de Gavà, foli 223 del tom 1.311 de 

l’Arxiu, llibre 917 de Gavà, la finca número 35.250 referència cadastral 

5828702DF1752H0001BJ. 

 
desafectant-la del domini públic i qualificant-la com a bé patrimonial. 

 
SEGON.- Sotmetre l’expedient a informació pública, per termini de 15 dies, comptats a 
partir de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la Província, perquè es puguin 
formular les al·legacions que es considerin convenients. 
 
De no formular-se reclamacions durant el termini d’informació pública, es considerarà aprovada 
definitivament l’alteració de la qualificació jurídica del subsòl de l’esmentat terreny.  
 
TERCER.- Facultar indistintament al Sr. Alcalde i al tinent d’alcalde de Governació i Espai 
Públic, Sr. José Obispo Vallecillos, de la manera més amplia possible, per a la formalització i 
execució del present acord, així com a resoldre totes les qüestions que pugui plantejar la seva 
execució. 
 
L’acord va ser adoptat amb divuit (18) vots a favor (11 PSC, 3 PPC, 2 ICV-EUiA, 1 CiU i 1 
C’s), cap en contra i dues (2) abstencions (2 ERC), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria absoluta (11) del nombre legal de membres de la Corporació (21), quòrum especial que, 
per a aquest cas, exigeix l’article 47.2. n) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases 
del Régimen Local. 
 
 
 

4 - APROVACIÓ DEFINITIVA DE L’ACORD D’ADHESIÓ AL CONSORCI 
PER A LA PROTECCIÓ I LA GESTIÓ DELS ESPAIS NATURALS 

DEL DELTA DEL LLOBREGAT 
 
Primer.- Aprovar definitivament l’adhesió de l’Ajuntament de Gavà al Consorci per a la 
Protecció i la Gestió dels Espais Naturals del Delta del Llobregat. 
 
Segon.- Sol·licitar al consell rector del Consorci per a la Protecció i la Gestió dels Espais 
Naturals del Delta del Llobregat l’admissió de l’Ajuntament de Gavà com a nou membre del 
consorci. 
 
Tercer.- Donar la conformitat als estatuts prèviament aprovats per les administracions públiques 
consorciades. 
 
Quart.- Consignar al pressupost municipal de l’exercici 2010 una partida per tal d’assumir els 
15.000 € corresponents a l’aportació anual per al funcionament del Consorci. 
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Cinquè.- Designar com a representant de l’Ajuntament en el Consorci el senyor Alcalde 
President de l’Ajuntament de Gavà o persona en la qui delegui. 
 
Sisè.- Notificar el present acord a l’Ajuntament del Prat de Llobregat i de Viladecans i al 
Departament de Medi Ambient i Habitatge de la Generalitat de Catalunya així com al Consorci 
per a la Protecció i la Gestió dels Espais Naturals del Delta del Llobregat. 
 
Aquest punt de l’ordre del dia de la sessió va ser aprovat per unanimitat dels regidors presents a la 
sessió en el moment de ser adoptat l’acord (20), donant-se per tant el vot favorable de la majoria 
absoluta (11) del nombre legal de membres de la Corporació (21), quòrum especial que, per a 
aquest cas, exigeix l’article 47.2. g) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del 
Régimen Local  
 

 
5 - DELIMITACIÓ DE LA TRAMA URBANA CONSOLIDADA 

 
PRIMER.- Aprovar, en aplicació de l’article 8 del Decret Llei 1/2009, de 22 de desembre, 
d’ordenació dels equipaments comercials, la proposta de “Delimitació de la trama urbana 
consolidada del municipi de Gavà”, esmenant l’errada material existent a la memòria, atès que 
el límit de la part del Pla de Ponent que s’incorpora és el vial del Calamot, i desestimant 
l’al·legació presentada per Marta Jiménez Iborra, en representació del Grup municipal 
d’Esquerra Republicana de Catalunya (RE 3954 de 7 d’abril de 2010).  
 
SEGON.- Trametre-la a la Direcció General d’Urbanisme als efectes de la seva aprovació. 
 
L’acord va ser adoptat amb disset (17) vots a favor (11 PSC, 3 PPC, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), dos 
(2) en contra (sra. Jiménez i sr. Pérez d’ERC) i una (1) abstenció (CiU), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents – en aquest moment – a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l’art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i 
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
 
Després de l’explicació inicial de la proposta per part del Sr. José Obispo, va prendre 
la paraula el Sr. Ramon Castellano, en nom de CiU, el qual va començar la seva 
intervenció indicant que en comissió havia informat favorablement la proposta 
presentada, i a més, que fins i tot havia suggerit la possibilitat d’incorporar la barriada 
de Ca n’Espinós, amb la finalitat de facilitar que el més aviat possible, el barri quedes 
integrat dins del casc urbà, essent informat en aquell moment de que no es podia 
descartar aquesta idea, atès que a mesura que en el temps s’anés adequant i 
actualitzant la delimitació de la trama urbana consolidada, la integració del barri 
podria ser possible. Tot i amb això però, el Sr. Castellano va dir que en tot cas, el vot 
final del seu grup en el ple sempre quedava supeditat al resultat de la Junta 
d’Assessors de CiU,  i en aquest sentit, va manifestar que en opinió del seu grup, 
potser no havia quedat del tot prou clar el perquè de la integració del centre comercial 
Barnasud dins de la trama urbana consolidada, abans de la integració de l’esmentat 
nucli de Ca n’Espinós, raó per la qual la seva posició seria finalment la de l’abstenció. 
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Per la seva part la Sra. Marta Jiménez Iborra, en nom d’ERC, va indicar que el seu vot 
no podria ser favorable, atès que en el seu dia ja van presentar unes al·legacions, que 
havien estat desestimades, i que anaven en el sentit d’assenyalar que la delimitació de 
la trama urbana que s’havia portat  terme era excessivament àmplia, de tal manera que 
venia a desvirtuar l’esperit de la normativa de la legislació autonòmica, que venia a ser 
més restrictiva respecte de la possibilitat de concedir llicències d’obertura a grans 
àrees comercials, atès que podien perjudicar el comerç local. Per això, atès que les 
seves al·legacions anaven en el sentit de restringir al màxim possible l’àmbit del que 
havia de ser la delimitació de la trama urbana consolidada, per tal d’impedir la 
implantació de grans àrees comercials, i tota vegada que dites al·legacions no havien 
estat tingudes en compte, el vot d’ERC seria negatiu.  
 
 
De la seva banda el Sr. José Antonio Sáez, en nom del PPC, va dir que la posició del 
seu grup seria favorable a la proposta, per bé que com havien fet notar en el debat en 
comissió, faltava la incorporació a dita delimitació de dues àrees tant importants com 
Ca n’Espinós i La Sentiu, fet aquest que consideraven absolutament necessari. 
 
Finalment va tornar a fer ús de la paraula el Sr. Obispo, el qual va dir que per l’equip 
de govern la delimitació de la trama urbana esdevenia absolutament necessària, per bé 
que va dir que en cap moment se la podia considerar àmplia, raó per la qual en 
qualsevol moment podia ser objecte de modificació en el sentit indicat per alguns del 
portaveus. En tot cas, va dir el Sr. Obispo, la delimitació anava en favor del comerç 
local, i en cap moment s’havia pretès altra cosa que no fos donar continuïtat a 
l’anterior trama urbana mitjançant la incorporació de Barnasud, ja que no tenia cap 
sentit deixar-lo fora. En definitiva, va dir el Sr. Obispo, el que s’havia aconseguit era 
incorporar la primera fase del Pla de Ponent, incorporar també Barnasud, i crear una 
trama urbana real i ajustada a la realitat.    

 
 

6 - ACORD DE PLE DE L’AJUNTAMENT, COM A JUNTA GENERAL DE LA 
SOCIETAT PRIVADA MUNICIPAL “GAVANENCA D’OBRES, SL.” RELATIU 

A L’APROVACIÓ DELS COMPTES ANUALS 
 (Exercici  2009) 

 
Primer.- Aprovar els comptes anuals (balanç, compte de pèrdues i guanys, l’estat de canvis en 
el patrimoni net i la memòria) i la proposta d’aplicació del resultat, corresponent a l’exercici de 
l’any 2009 de l’entitat Gavanenca d’Obres, SL., formulada pel Consell d’Administració de 
l’esmentada empresa de 16 de març de 2010, de conformitat amb el que disposen els arts. 171 i 
ss. del RD. Legislatiu 1564/1989 de 22 de desembre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei de 
Societats Anònimes, i 84 i ss. de la Llei 2/1995, de 23 de març, de societats de responsabilitat 
limitada. 
 
L’import total del resultat de l’exercici és de: 
 

A reserves voluntàries ....................... 2.707,03 € 

 

Els comptes anuals, i la proposta d’aplicació del resultat consten en l’expedient. 
 
Segon.- Presentar, en el termini del mes següent a aquesta aprovació, per al seu dipòsit en el 
Registre Mercantil, la certificació dels acords d’aprovació dels comptes anuals i d’aplicació del 
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resultat, a la que s’hi adjuntarà un exemplar de cadascun dels esmentats comptes, així com 
l’informe de gestió. 
 
L’acord va ser adoptat amb tretze (13) vots a favor (11 PSC i 2 ICV-EUiA), un (1) en contra (sr. 
Ibáñez de C’s) i sis (6) abstencions (3 PPC, 2 ERC i 1 CiU), donant-se per tant el vot  favorable 
de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents 
– en aquest moment – a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l’art. 47.1 de 
la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 
 

7 - ACORD DEL PLE DE L’AJUNTAMENT, COM A JUNTA GENERAL DE LA 
SOCIETAT PRIVADA MUNICIPAL “PRESEC, SA”, RELATIU A L’APROVACIÓ 

DELS COMPTES ANUALS DE L’EXERCICI 2009 
 
PRIMER.- Aprovar els comptes anuals (balanç, compte de pèrdues i guanys, l’estat de canvis 
en el patrimoni net, l’estat de fluxos d’efectiu i la memòria) l’informe de la gestió i la proposta 
d’aplicació del resultat, corresponent a l’exercici de l’any 2009 de l’entitat Prestació de Serveis 
al Ciutadà, SA. (PRESEC, SA), formulada pel Consell d’Administració de l’esmentada empresa 
de 16 de març de 2010, de conformitat amb el que disposen els articles 171 i ss. del RD 
Legislatiu 1564/1989 de 22 de desembre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei de Societats 
Anònimes. 
 
L’import total del resultat de l’exercici és de: 
 

A compensació de resultats negatius 
d’exercici anteriors .................................. 1.678,13 € 

 
Els comptes anuals, l’informe de gestió i la proposta d’aplicació dels resultat consten a 
l’expedient. Consta també l’informe d’auditoria. 
 
SEGON.- Presentar, en el termini del mes següent a aquesta aprovació, per al seu dipòsit en el 
Registre Mercantil, la certificació dels acords d’aprovació dels comptes anuals i d’aplicació del 
resultat, a la que s’hi adjuntarà un exemplar de cadascun dels esmentats comptes, així com 
l’informe de gestió. 
 
L’acord va ser adoptat amb tretze (13) vots a favor (11 PSC i 2 ICV-EUiA), cap en contra i set 
(7) abstencions (3 PPC, 2 ERC, 1 CiU i 1 C’s), donant-se per tant el vot  favorable de la majoria 
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents – en aquest 
moment – a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l’art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Després de la intervenció del Sr. Víctor Carnero fent l’explicació inicial de la 
proposta, va prendre la paraula el Sr. Sergi Engli, en nom del PPC, el qual va 
manifestar que parlar de PRESEC seria repetir per activa i per passiva tot el que 
havien dit repetidament moltes vegades els partits de l’oposició, afegint que seguien 
sense entendre perquè PRESEC era una empresa que cada vegada costava més i més, i 
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que finalment, sempre acabava salvant el seu resultat perquè miraculosament 
apareixien uns ingressos extraordinaris per treballs extraordinaris, situació 
absolutament preocupant que requeria començar a ser veritablement seriosos respecte 
d’aquesta empresa.         
 
El Sr. Víctor Carnero va tornar a prendre la paraula, indicant en essència que la 
proposta tenia per objecte l’aprovació dels comptes, que no eren més que un reflex de 
la situació real de l’empresa, contemplant el pressupost que inicialment tenia i el 
reconeixent d’aquells encàrrecs que al llarg de l’exercici se li varen anar fent, afegint 
que el resultat final era ajustat. En tot cas, va dir el Sr. Carnero, el que havia 
assenyalat el Sr. Engli era més aviat propi d’haver-ho manifestat en la sessió 
d’aprovació del pressupost de la societat que no pas d’aquesta proposta d’aprovació 
dels comptes d’aquesta. 
 

 
8 - ACORD DEL PLE DE L’AJUNTAMENT, COM A JUNTA GENERAL DE LA 

SOCIETAT PRIVADA MUNICIPAL “GAVÀ TELEVISIÓ, S.L.”, RELATIU A 
L’APROVACIÓ DELS COMPTES ANUALS 

Exercici 2009 
 

Aprovar els comptes anuals (balanç, compte de pèrdues i guanys, l’estat de canvis en el 
patrimoni net, i la memòria) i la proposta d’aplicació del resultat, corresponent a l’exercici de 
l’any 2009 de l’Entitat Gavà Televisió SL, formulada pel Consell d’Administració de 
l’esmentada empresa en data 21 de març d’enguany, de conformitat amb el que disposen els 
articles 171 i ss. del RD Legislatiu 1564/1989 de 22 de desembre, pel qual s’aprova el text refós 
de la Llei de societats anònimes i 84 i ss. de la Llei 2/1995, de 23 de març, de Societats de 
responsabilitat limitada. 
 
L’import total del resultat de l’exercici és de: 
 
 Base de repartiment 
 Pèrdues i guanys                                                     2.272,71  
 
 DISTRIBUCIÓ 
  
 A resultats negatius d’exercicis anteriors                    0,00     
 A reserva legal                                                              0,00  
 A reserva voluntària                                               2.272,71  
 
 TOTAL DISTRIBUÏT                                           2.272,71 
 
Els comptes anuals i la proposta d’aplicació del resultat consten en l’expedient. 
 
SEGON.- Presentar, en el termini del mes següent a aquesta aprovació, per al seu dipòsit en el 
Registre Mercantil, la certificació dels acords d’aprovació dels comptes anuals i d’aplicació del 
resultat, a la que s’hi adjuntarà un exemplar de cadascun dels esmentats comptes, així com 
l’informe de gestió. 
 
L’acord va ser adoptat amb tretze (13) vots a favor (11 PSC i 2 ICV-EUiA), cap en contra i set 
(7) abstencions (3 PPC, 2 ERC, 1 CiU i 1 C’s), donant-se per tant el vot  favorable de la majoria 
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents – en aquest 
moment – a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l’art. 47.1 de la Ley 
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7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Després de l’explicació de la proposta per part del Sr. Víctor Carnero, va fer ús de la 
paraula el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom de Ciutadans, el qual va manifestar que en 
aquest punt, a l’igual que l’anterior, al no disposar el seu grup municipal de 
representació en els òrgans de la societat, la seva posició seria la de l’abstenció.       

 
 

9 - DISTRIBUCIÓ DE DIVIDENDS AMB CÀRREC 
A RESERVES VOLUNTÀRIES DE GAVÀ TELEVISIÓ, SL (GTV,SL) 

 
Primer. Distribuir un dividend extraordinari de 213.939,55 € en total amb càrrec al compte de 
reserves voluntàries, de lliure disposició, constituïdes pels beneficis generats en anteriors 
exercicis tancats. 
 
Als efectes previstos a la llei 2/1995 de Societats de Responsabilitat Limitada i al Real Decreto 
1564/1989 de Text Refós de la Llei de Societats Anònimes (en endavant TRLSA) es fa constar 
que, d’acord al balanç de l’exercici tancat a 31 de desembre de 2009, la present distribució 
s’efectua una vegada s’ha constatat que: 
 

1. No hi ha pèrdues d’exercicis precedents ni de l’actual en curs que facin que el patrimoni 
net de la societat resulti , després del repartiment acordat, inferior a la xifra de capital 
social (art. 213.2 TRLSA). 

2. No hi ha, a l’actiu del balanç, partides de despeses d’establiment, ni de recerca, 
desenvolupament i innovació, ni tampoc de fons de comerç. (art. 194.3 del TRLSA). 

 
Segon. Sol·licitar a l’Ajuntament de Gavà, accionista únic de la societat GTV, SL, que a 
continuació de l’aprovació del present acord, procedeixi a tramitar la modificació pressupostària 
adient mitjançant la qual apliqui aquest major ingrés de 213.939,55 € a la generació de despesa 
en transferència de capital a aportar a GTV,SL en idèntica quantia, que la societat municipal 
aplicarà exclusivament a incrementar el compte de subvencions de capital, a l’objecte de 
finançar el seu actiu fix. 
 
L’acord va ser adoptat amb quinze (15) vots a favor (11 PSC, 2 ICV-EUiA, 1CiU i 1 C’s), cap 
en contra i cinc (5) abstencions (3 PPC i 2 ERC), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents – en 
aquest moment – a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l’art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya 
 

---------- 
 

El Sr. Víctor Carnero va dir que es tractava d’una reclassificació tècnica, a proposta 
informada en aquest sentit pels Serveis Econòmics de l’ajuntament, afegint que es 
tractava de portar a terme una reclassificació en el passiu fix del balanç de GTV, SL, 
per tal de correlacionar millor l’amortització dels actius immobilitzats, de tal manera 
que aquesta reclassificació no suposava cap moviment financer, és a dir, que la 
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tresoreria de la societat i la de l’ajuntament romandrien invariables mentre es portés  
terme aquesta operació. En definitiva, les successives despeses per dotació de 
l’amortització anual de l’immobilitzat tindrien com a contrapès el correlatiu ingrés de 
la part traspassada al resultat de la subvenció de capital en la mateixa o en similars 
quanties. 
 
Seguidament va fer ús de la paraula el Sr. Sergi Engli, en nom del PPC, el qual va 
indicar que sobre aquesta reclassificació de partides que s’havia esmentat, calia tenir 
en compte que tenien un afectació per l’ajuntament, ja que significaven uns ingressos 
suplementaris de 214.000 € i una subvenció en capital d’idèntica quantia, divisible per 
tots els anys que correspongués la subvenció en capital, la qual cosa significava d’altra 
banda un augment de la liquiditat de la societat. En tot cas, va dir el Sr. Engli, no ho 
veien malament, però això no deixava de ser enginyeria financera.   
 
Va respondre el Sr. Víctor Carnero indicant que com ja havia manifestat en la 
comissió informativa, i així ho havien indicat també els serveis econòmics, es tractava 
d’una simple reclassificació tècnica, que tenia com a única finalitat reflectir millor la 
situació econòmica real de l’empresa, reafirmant-se en el sentit de que es tractava d’un 
acte comptable puntual que no tenia perquè modificar la tresoreria de cap de les dues 
entitats. 

 
 

10 - ACORD DEL PLE DE L’AJUNTAMENT, COM A JUNTA GENERAL DE 
LA SOCIETAT MERCANTIL MUNICIPAL “GTI, S.A.”, RELATIU 

A L’APROVACIÓ DELS COMPTES ANUALS 
(Exercici  2009) 

 
PRIMER.- Aprovar els comptes anuals (balanç, compte de pèrdues i guanys, l’estat de canvis 
en el patrimoni net, l’estat de fluxos d’efectiu i la memòria) l’informe de la gestió i la 
proposta d’aplicació del resultat, corresponent a l’exercici de l’any 2009 de l’entitat 
Gavanenca de Terrenys i Immobles, SA, formulats pel Consell d’Administració de 
l’esmentada empresa de 25 de març de 2010, de conformitat amb el que disposen els arts. 171 i 
ss. del RD. Legislatiu 1564/1989 de 22 de desembre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei de 
Societats Anònimes, i 84 i ss. de la Llei 2/1995, de 23 de març, de societats de responsabilitat 
limitada. 
 
L’import total del resultat de l’exercici és de: 17.097,90 € 
 
A reserva legal .................................. 1.709,79 € 
A reserves voluntàries ........................ 15.388,11 € 
 
Els comptes anuals, l’informe de gestió i la proposta d’aplicació dels resultat consten a 
l’expedient. Consta també l’informe d’auditoria. 
 
SEGON.- Presentar, en el termini del mes següent a aquesta aprovació, per al seu dipòsit en 
el Registre Mercantil, la certificació dels acords d’aprovació dels comptes anuals i d’aplicació 
del resultat, a la que s’hi adjuntarà un exemplar de cadascun dels esmentats comptes, així com 
l’informe de gestió 
 
L’acord va ser adoptat amb tretze (13) vots a favor (11 PSC i 2 ICV-EUiA), tres (3) en contra 
(sra. Jiménez i sr. Pérez d’ERC i sr. Ibáñez de C’s) i quatre (4) abstencions (3 PPC i 1 CiU), 
donant-se per tant el vot  favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels 
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membres de la Corporació presents – en aquest moment – a la sessió (20), quòrum que, amb 
caràcter general, exigeix l’art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del 
Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el 
Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 

Després de l’explicació inicial de la proposta per part del Sr. Víctor Carnero, va 
prendre la paraula el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom de Ciutadans, el qual va dir que 
el seu grup ja s’havia pronunciat en la comissió informativa per l’abstenció, afegint 
però que en aquest moment, després d’una revisió acurada de l’informe dels auditors 
Cortés y Asociados pel que feia referència als punts 3 i 4, Ciutadans variaria el seu 
posicionament inicial, passant finalment a votar en contra.  
 
 
De la seva banda la Sra. Marta Jiménez Iborra, en nom d’ERC, va dir que també 
votarien en contra de la proposta, exactament pels mateixos motius exposats pel Sr. 
Ibáñez, atès que l’informe d’auditoria deixava clarament en evidència que com a 
mínim, hi havien dificultats en l’elaboració d’aquests comptes,  tota vegada que en 
algun d’aquests punts es posava en dubte la viabilitat dels mateixos, raó per la qual el 
seu vot seria negatiu. 
 
 
Per la seva part el Sr. Sergi Engli, en nom del PPC, va manifestar que en la línia el que 
havien comentat els companys que l’havien precedit, una vegada analitzades les 
puntualitzacions fetes per l’equip auditor respecte d’alguns extrems dels comptes, el 
PPC mai podria votar a favor d’aquests números, a part de que s’havia de tenir en 
compte que en el punt núm. 3, a propòsit dels 3.408.000 € traspassats d’ingressos 
diferits a ingressos corrents, la xifra no era exacte, estava equivocada en 14.000 €, 
xifra curiosa que quasi venia a coincidir amb el resultat de l’empresa. En qualsevol 
cas, va dir el Sr. Engli, estava clar que si els mateixos auditors havien destacat la 
importància del que es deia en els punts 3 i 4, com a antic auditor el Sr. Engli havia de 
manifestar que no hi podia estar d’acord amb cap moment. 
 
 
En darrer terme el Sr. Víctor Carnero prendre la paraula només per puntualitzar que es 
miraria el suposat error que havia observat el Sr. Engli, i que en seu cas, ja es 
corregiria. 

 
 
 

11 - ACORD DEL PLE DE L’AJUNTAMENT, COM A JUNTA GENERAL DE LA 
SOCIETAT MERCANTIL MUNICIPAL “GTI, S.A.”, RELATIU A LA 

REELECCIÓ DE “CORTES Y ASOCIADOS AUDITORES, S.L.”  
COM AUDITOR  DE L’EXERCICI DE 2010 

 
Reelegir a “CORTES Y ASOCIADOS AUDITORES, S.L”, amb domicili a Barcelona 
(08008), C/ Mallorca, 235, 2n, 2a, CIF núm. B-60247020, inscrita en el Registro de Sociedades 
de Auditoria del Instituto de Contabilidad y Auditoria de Cuentas, depenent del Ministerio de 
Economia y Hacienda, amb el núm. SO 864, com auditors de comptes de la societat privada, 
el capital de la qual pertany íntegrament a l’Ajuntament de Gavà “GAVANENCA DE 
TERRENYS I IMMOBLES, S.A. (GTI,SA).  
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La reelecció es fa per a la revisió dels comptes anuals i informe de gestió corresponent a 
l’exercici de 2010. 
 
La retribució serà la resultant d’aplicar les tarifes generals d’honoraris mínims professionals 
del Instituto de Auditores-Censores Jurados de Cuentas de España i del Col.legi d’Auditors-
Censors Jurats de Comptes de Catalunya. 
 
L’acord va ser adoptat amb catorze (14) vots a favor (11 PSC, 2 ICV-EUiA i 1 C’s), cap en 
contra i sis (6) abstencions (3 PPC, 2 ERC i 1 CiU), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents – en 
aquest moment – a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l’art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya 
 

---------- 
 

Després de l’explicació del Sr. Víctor Carnero, va fer ús de la paraula el Sr. Ramon 
Castellano, en nom de CiU, per indicar que evidentment, el Sr. Tinent d’alcalde abans 
ho havia deixat prou clar, que una cosa eren els pressupostos i altra el tancament dels 
comptes anuals, i en aquest sentit, el vot d’abstenció que CiU estava donant respecte 
d’aquells, era lògic atesa la seva pertinença a l’oposició. En definitiva, el Sr. 
Castellano va dir que quan es tractaven els pressupostos de les societats, ja es feien les 
observacions i les critiques que calien, les quals potser no tenien massa sentit en 
aquests moments. Però en tot cas, atès que al seu grup municipal també el preocupava 
l’estat de comptes, CiU també tenia el dubte respecte de si l’empresa havia estat 
seleccionada mitjançant concurs, i en tot cas, a través de quina fórmula Cortés y 
Asociados seguia auditant els comptes de GTI. 
 
 
Va respondre el Sr. Víctor Carnero, indicant que llevat del millor criteri de la 
Secretaria General, la llei el que contemplava era que en les propostes de reelecció 
d’auditors, el concurs es fes mitjançant el concurs pertinent la primera vegada per tres 
anys, podent ser reelegits amb posterioritat d’any en any. Per això, en el cas de 
PRESEC, no s’havia procedit a la reelecció dels auditors, tota vegada que havien estat 
nomenats a partir del 2008, amb una durada de tres anys, afegint que en el cas de GTI 
l’empresa ja havia complert el període dels tres anys, i ara se l’anava reelegint d’any 
en any, mentre seguís gaudint de la confiança del consell de la societat.    

 
 

12 - AUTORITZACIÓ A GTI, S.A. PER A LA CONCERTACIÓ AMB EL BANC DE 
SANTANDER, S.A.  D’UNA OPERACIÓ DE CRÈDIT  A LLARG TERMINI 

 
Aquest punt va ser retirat de l’ordre del dia. 

 
 

13 - PROPOSTA DE RESOLUCIÓ PRESENTADA PER GRUP 
MUNICIPAL DE CIUTADANS (C’s), RELATIVA A LES FONTS 

PÚBLIQUES D’AIGUA POTABLE A GAVÀ 
 
 
Aquest punt va ser deixat sobre la taula. 
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---------- 

 
El Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom de Ciutadans, va dir que en relació a aquesta 
proposta de resolució presentada pel seu grup, que se’ls havia demanat si dita proposta 
es podia retardar trenta dies, fins el ple de maig, per veure si hi havia temps suficient 
per tal de donar una resposta absolutament plena i satisfactòria, amb possibilitats reals 
de ser portada a terme, indicant el Sr. Ibáñez que per part del seu grup no hi havia cap 
inconvenient, de tal manera que la retiraven de l’ordre del dia i la passaven al ple del 
mes següent. 

 
 

TORN D’URGÈNCIA 
 

U- 1 - AUTORITZACIÓ A GTI, S.A. PER A LA CONCERTACIÓ AMB “LA CAIXA ”  
D’UNA OPERACIÓ DE CRÈDIT  A LLARG TERMINI 

 
Amb la prèvia i especial declaració d'urgència, apreciada per unanimitat dels presents en 
aquest moment de la sessió (20) que va suposar el vot favorable de la majoria absoluta (11) del 
nombre legal (21) de membres de la Corporació, tal i com exigeix l'article 103-3, del Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya, el Ple de l’Ajuntament de Gavà acorda:  
 
PRIMER.- Autoritzar l’empresa de capital íntegrament municipal GAVANENCA DE 
TERRENYS I IMMOBLES, S.A. (GTI,S.A.)  –  de conformitat amb allò que disposa l’art. 54 
del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el Texto Refundido de 
la Ley reguladora de las Haciendas Locales i amb l’informe previ de l’Interventor  -  per a 
concertar amb “LA CAIXA”  una operació de crèdit les característiques bàsiques de la qual 
són les següents: 
       

Import:    13.703.611,76 €  
Termini:    31/12/2012 
Tipus d'interès:   Interès de sortida: Euribor 3 M  + 1,50 % ;  Interès 

revisions: Euribor 3 M  + 1,50 % ;   
Liquidacions/Revisions:  Trimestres naturals 
Comissió obertura:  0,50 % 
 
Garanties:     

 
- Cessió de crèdit a favor de La Caixa dels drets que es deriven de cobrament que es 

deriven del contracte entre GTI, S.A. i l’IMPSOL, signat el dia 10 de febrer de 2009, 
per la venda d’unes parcel·les al Pla de Ponent. 

- Presa de raó per part de l’IMPSOL per abonar els imports pendents de cobrament al 
compte vinculat a l’operació de crèdit ofertada. 

- Compromís de GTI,S.A. d’amortització de l’operació de compte de crèdit amb les 
quantitats rebudes com a pagaments per part de l’IMPSOL.        

 
Altres consideracions:  Les que figuren a l’oferta de fiançament signada per 

“La Caixa” el dia 27 d’abril de 2010, en poder de la 
societat. 
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SEGON.- Facultar el Sr. Alcalde, Sr. Joaquim Balsera García,  i, si s’escau, a les Tinentes 
d’Alcalde Srs. Raquel Sánchez Jiménez i Anna Becerra Peña, qualsevol de les persones 
esmentades indistintament, per l'execució i formalització d'aquest acord, amb facultats per 
completar, interpretar, subsanar errors en el mateix així com per resoldre quantes qüestions --amb 
motiu de la formalització de l’operació--  es puguin plantejar. 
 
L’acord va ser adoptat amb tretze (13) vots a favor (11 PSC i 2 ICV-EUiA), dos (2) en contra(2 
ERC) i cinc (5) abstencions (3 PPC, 1 CiU i 1 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la 
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents – en 
aquest moment - a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 
7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya. 
 

---------- 
 

A continuació, el Sr. Alcalde va dir que no hi havien més punts a l’ordre del dia de la 
sessió, però que abans de passar a la part de control i fiscalització dels òrgans de 
govern, hi havia una urgència, relativa a l’autorització a atorgar a GTI pe a la 
concertació amb la Caixa d’una operació de crèdit a llarg termini. 
 
Sotmesa la declaració d’urgència a votació, aquesta va ser acordada per unanimitat. 
 
 
Seguidament, el Sr. Víctor Carnero va procedir a l’explicació d’aquest punt, indicant 
que es tractava d’autoritzar a GTI, SA, amb l’informe previ de la Intervenció General 
de l’Ajuntament de Gavà, la concertació d’una pòlissa amb la Caixa, consistent en una 
operació de crèdit, per import de 13.700.000 €, amb una durada fins el 31 del 12 del 
2012, i amb un interès fixat en relació a l’Euribor trimestral més un punt i mig, i una 
comissió d’obertura de 0,50. En aquest sentit, el Sr. Víctor Carnero va dir que tal com 
s’havia assenyalat en la comissió informativa, es tractaria de la substitució de la 
pòlissa actualment vigent amb el Banc de Santander per la de la Caixa, atès que 
després d’haver-se rebut una oferta per part d’aquesta entitat, i estudiada pels serveis 
de la societat i els serveis econòmics de l’ajuntament, s’havia considerat més 
avantatjosa que l’actual. 
 
 
Va prendre la paraula el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom de Ciutadans, el qual va 
manifestar que tot i sent cert que la proposta formulada per la Caixa era sensiblement 
millor que la formulada pel Banc de Santander, el seu grup considerava que les 
condicions que es desprenien d’aquesta nova pòlissa reflectien la situació actual en la 
qual es trobaven l’Ajuntament de Gavà i les seves empreses, titllant les condicions de 
relativament dures, i que podrien servir de punt de partida per una profunda reflexió, 
en termes econòmics i en termes globals, respecte del destí del pressupost del 2010 
d’aquest ajuntament.      
 
Per la seva part el Sr. Ramon Castellano, en nom de CiU, va indicar que el seu grup 
s’abstindria, a l’igual que ja ho va fer en comissió, per bé que tampoc posarien 
impediments al fet de que si la resposta que havia arribat a darrera hora de la Caixa 
reunia millors condicions, que per lògica s’acceptés aquesta, sense que això volés 
significar que un podia estar més o menys d’acord amb el funcionament de l’empresa i 
amb el seu pressupost. 
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Per altra, la Sra. Marta Jiménez Iborra, en nom d’ERC, va manifestar que el seu grup 
votaria en contra d’aquest punt, perquè consideraven que les condicions de l’operació 
que se sotmetia a votació eren excessivament dures, i per bé que podien ser lògiques a 
la vista del panorama actual, i per tant, sense possibilitat de millorar-les, i a aquests 
efectes, per molt que es milloressin les condicions del Banc de Santander, el que sí era 
evident era que el fet d’haver d’acceptar aquestes condicions venia donat per una 
excessiva presa, atesa la finalitat d’aquests diners, en el fet de construir i voler tirar 
endavant el Pla de Ponent, i en aquest sentit, sense ganes de tornar a exposar quin  era 
el posicionament del seu grup sobre aquest pla, atès que ja era prou conegut i no calia 
donar-li més voltes, el que resultava del tot evident era que, hores d’ara estàvem en el 
pitjor moment per endeutar-se, quan hom podia veure que arreu s’estava paralitzant 
l’edificació. Finalment, la Sra. Jiménez va dir que la presa ens podria acabar costant 
molts diners a tots plegats, reiterant de nou que no era prudent ni convenient endeutar-
se en aquests moments.       
 
 
De la seva banda el Sr. Sergi Engli, en nom del PPC, va dir que en relació a aquest 
préstec, el primer que calia comentar era el fet de que el seu grup no havia volgut 
entrar en la qüestió de si aquest punt era urgent o no, atès que a la vista de la situació 
financera general, tant de l’ajuntament com de les seves empreses, no era moment 
d’aturar la roda. Però el que també estava prou clar, va dir el Sr. Engli, seguint una 
mica la línia del que havia comentat abans el Sr. Ibáñez, era que ja començava a ser el 
moment de prendre’s d’una vegada les coses de manera seriosa, o molt més 
seriosament. A aquests efectes, el Sr. Engli va dir que si estudiàvem una mica el 
perquè d’aquests tretze milions d’euros demanats per GTI, i el perquè de tanta 
urgència, era simplement pel fet de que l’empresa ja no tenia on acudir, ni 
l’ajuntament tampoc, la qual cosa significava que aquesta situació ens l’havíem de 
començar a prendre molt en serio, i això volia dir retallar on s’havia de retallar, amb 
totes les conseqüències i explicar-ho seriosament a la ciutadania, per molt dur que fos, 
ja que si aquesta situació la anàvem dilatant, la única cosa que fèiem era el mateix que 
li estava passant al Govern central, és a dir, anar empitjorant la situació, fent evident a 
ulls de tot el mon que estàvem en un país poc creïble, indicant en darrer terme el Sr. 
Engli que al seu grup no li agradaria que la gent acabés pensant el mateix de Gavà.     
 
 
Per últim, va tornar a intervenir el Sr. Víctor Carnero, indicant que el motiu de la 
urgència no era la renovació de la pòlissa en sí mateixa, sinó el fet d’haver rebut una 
oferta d’última hora més avantatjosa. A aquests efectes, el Sr. Carnero va dir que la 
pòlissa de tresoreria de la societat amb el Banc de Santander era anual, i vencia en 
aquest temps, per la qual cosa tocava procedir a la seva renovació, havent-se tramitat 
en temps i forma la proposta que constava en el núm. 12 de l’ordre del dia d’aquesta 
sessió, i que havia estat retirada a conseqüència de que l’oferta de la Caixa havia 
tingut entrada a l’ajuntament una vegada ja repartit l’ordre del dia. Així doncs, 
considerant-se des de la societat i des del mateix ajuntament que l’oferta de la Caixa 
era millor a la pòlissa vigent,  era el que explicava la urgència d’aquest punt. D’altra 
banda, el Sr. Víctor Carnero va dir que la pòlissa no tenia com a finalitat l’activitat 
constructiva de la societat, o al menys, aquesta no era la única finalitat, ja que ajudava 
a finançar en part els fluxos de tresoreria necessaris per finançar el passiu que la 
societat tenia, entre d’altres coses perquè la única obra prevista era la urbanització 
d’una petita part del sector de Ponent, en la qual l’activitat constructiva, més enllà de 
l’estrictament edificatòria, era la posada en funcionament d’un nou equipament 
sanitari, el nou CAP, i la construcció d’uns 150 habitatges de protecció oficial. 
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Finalment, el Sr. Alcalde va dir, en relació a l’anterior intervenció del Sr. Sergi Engli, 
que l’Ajuntament de Gavà gestionava de manera seria els interessos econòmics des de 
feia molt de temps, indicant que el que feia aquest ajuntament era intentar pal·liar la 
crisi, intentar no restringir serveis en el municipi,  però que ja li agradaria veure que 
faria el PPC si de veritat s’hagués de fer alguna retallada, i el suport que el PPC podria 
donar a mesures d’aquest tipus, mesures que forçosament arribarien si la situació 
econòmica no millorava.   

 
 
 

 
PART DEDICADA AL CONTROL I FISCALITZACIÓ 

DELS ÒRGANS DE GOVERN 
 

 
 

 
PRECS I PREGUNTES 

 
En el torn de Precs i Preguntes, com que no  hi havia cap una pregunta formulada durant la 
passada sessió ordinària que encara restés per contestar, es va procedir directament a donar 
compte i contestar els precs o preguntes que, prèviament i per escrit presentat més de vint i 
quatre hores d’antelació, havien estat formulades pel diferents regidors o grups amb municipals. 
Tot seguit es reflecteix a l’acta el contingut de les interpel·lacions formulades i de les 
corresponents respostes. 
 
El primer Grup Municipal a qui el sr. Alcalde va donar la paraula per començar a formular els 
precs o preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el Grup Popular de Catalunya.  
 
 
Efectivament, el portaveu d'aquest grup, sr. Llobet, va començar exposant  que la Llei 7/1985, 
de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local i el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei Municipal i de i de Règim Local de Catalunya, 
estableixen l’obligació d’inscriure’s en el Padró del municipi on es resideix habitualment. El 
text legal configura el padró municipal com el registre administratiu on consten els veïns d’un 
municipi. Tanmateix la Llei Orgànica 4/2000, d’11 de gener, sobre els drets i llibertats dels 
estrangers a Espanya i la seva integració social, modificada per la Llei Orgànica 2/2009, d’11 de 
desembre, disposa que els ajuntaments incorporaran al padró als estrangers que tinguin el seu 
domicili habitual en el municipi. D’acord amb el que estableix la Llei de Bases del Règim 
Local, la inscripció dels estrangers en el padró municipal no constitueix prova de la seva 
residència legal a Espanya ni els atribueix cap dret que no els hi confereixi  la legislació vigent, 
especialment en l’àmbit de drets i llibertats dels estrangers a Espanya. La legislació vigent en 
matèria d’estrangeria, la referida Llei Orgànica 4/2000, d’11 de gener, modificada per la Llei 
Orgànica 2/2009, d’11 de desembre, disposa que totes les administracions públiques basaran 
l’exercici de les seves competències vinculades amb la immigració amb respecte a un seguit de 
principis entre els que podem citar: la coordinació amb les polítiques definides per la Unió 
Europea, la integració social dels immigrants, la lluita contra la immigració irregular i la 
persecució del tràfic il·lícit de persones, la igualtat efectiva entre dones i homes... Tanmateix, la 
llei estableix els supòsits i els procediments per a l’estança i residència dels estrangers al nostre 
país. La aplicació de les polítiques d’immigració i la integració de les persones estrangeres en 
els nostres municipis requereixen de la col·laboració i coordinació de totes les administracions 
públiques (Administració General de l’Estat, Generalitat de Catalunya, Diputacions, Consells 



 16 

Comarcals i Ajuntaments). Només, des de la col·laboració i coordinació de les administracions 
públiques és possible dur a terme una veritable política d’immigració i integració. Molts 
ajuntaments – va afegir - han pogut constatar que si no s’aplica una acurada política 
d’immigració finalment són els municipis que han de fer front, sense els mitjans i recursos 
necessaris, a una integració que resulta en aquests termes molt difícil o quasi impossible. La 
Llei de Bases de Règim. per l’exercici de les competències que li son pròpies en matèria 
d’estrangeria. ja preveu que la Direcció General de la Policia pugui accedir a les dades 
d’inscripció dels estrangers inscrits en els padrons municipals. Però, va afegir el sr. Llobet, cal 
fer un pas més per tal de millorar la coordinació de les administracions en matèria d’estrangeria. 
En aquest sentit, es fa imprescindible una actitud més activa i comunicar a l’administració 
competent les situacions d’estança o residència il·legal en el nostre municipi. Per tot això, digué 
finalment el portaveu, el Grup Municipal del Partit Popular formula el següent PREC: Que 
l’Ajuntament de Gavà comuniqui a la Direcció General de la Policia la situació d’estança i/o 
residència il·legal en el nostre municipi de totes aquelles persones estrangeres que tingui 
coneixement per la seva inscripció en el padró d’habitants o, en el seu cas, reclamar al Govern 
de l’Estat que procedeixi a la sol·licitud permanent d’aquestes dades. 
 
 
En resposta al prec formulat pel Grup Municipal del PPCr, la tinenta d’Alcalde sra. Anna 
Becerra digué: · Primer de tot, vull recordar-vos que la resolució que obliga a l’empadronament 
dels immigrants va ser aprovada pel Sr. Mariano Rajoy l’any 1997, quan era Ministre 
d’Administracions Públiques. En els 7 anys posteriors a l’aprovació, sent Govern el PP no va 
canviar aquesta normativa ni va canviar la llei. · Considerem des de l’equip de govern que fer 
aquest tipus de precs als plens és oportunisme polític i afany electoral. És jugar amb la 
immigració i generar una dinàmica de la por. Nosaltres treballem per la convivència i la cohesió 
social i deixem fóra de l’electoralisme temes com aquest. · Recordar-vos que el PP no va signar 
el Pacte Nacional per la Immigració, no dóna suport a la llei d’acollida, no vol signar l’acord de 
partits per la no utilització partidista de la immigració, en resum,  ni treballa ni deixa treballar.  
· El vostre prec parla de col·laboració i coordinació entre les administracions per abordar el 
fenomen migratori, però de nou només proposa mesures policials. Ni una paraula d’educació, de 
convivència, de drets i deures. · Centrant-nos en el Padró municipal aclarir que és el registre 
administratiu en què s’inscriuen totes les persones que resideixen al municipi, alhora és un dret i 
un deure. · L’ajuntament té l’obligació d’inscriure totes les persones que hi viuen al seu 
municipi d’acord amb la llei. · La llei d’estrangeria no demana als ajuntaments a delatar als 
immigrants, obliga a empadronar-los. · L’Estat disposa dels mecanismes per la lluita contra la 
immigració irregular i els utilitza i actua. · Però sempre s’ha de respectar la Carta Europea de 
Drets Fonamentals. · Els ajuntaments no podem utilitzar de forma discrecional la informació 
dels ciutadans i ciutadanes que tenen en el seu poder. La llei de protecció de dades és molt clara 
en aquest sentit i per això es considera que l’obligació de custodiar la informació personal dels 
seus ciutadans els impedeix utilitzar-la en la seva contra. · Les dades que es recullen amb una 
finalitat han de servir per a aquella finalitat i no per a una altra. · Si volem parlar d’immigració, i 
sobretot, actuar, davant d’aquesta realitat, però de forma responsable i seriosa, i d’acord amb la 
legalitat, perquè és el que ens demana la gent, que siguem realistes. 
 
La segona intervenció corresponent al PPC va anar a càrrec del sr. Sáez, qui va dir que “En el 
contexto de la actual crisis económica, todos los sectores de la sociedad se están viendo 
gravemente afectados, pero de éstos, concretamente el del turismo y la restauración están 
pasando por momentos especialmente difíciles, hasta el punto de haber tenido que cerrar 
numerosas empresas y locales. Asimismo, los mayores de 65 años, jubilados y pensionistas se 
encuentran en una situación compleja, sobre todo en los casos de renta personal muy baja, 
viviendo solos. Ante este escenario, la administración local debe trabajar para potenciar el 
desarrollo económico de la ciudad, así como para mejorar la calidad de vida de los mayores. En 
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este sentido, el ayuntamiento, debe fomentar e impulsar el trabajo en red, cooperando para 
reactivar la economía local y así favorecer al pequeño empresario. Por todo ello, así como para 
potenciar la autonomía de las personas mayores promocionando la relación social en su entorno 
más próximo, el Grupo Municipal del Partido Popular formula el siguiente RUEGO: Que el 
equipo de gobierno estudie la posibilidad de crear un programa de ayuda a personas mayores y 
al sector hostelero, ayudando activamente a los establecimientos para que puedan ofrecer un 
bono-comedor a las personas mayores con rentas bajas de nuestra ciudad. Se trata de crear una 
red a la que se adhieran voluntariamente los bares y restaurantes de Gavà en los que los mayores 
de 65 años paguen una cantidad menor por sus consumiciones o menús. De esta forma, los 
establecimientos funcionarían como agentes dinamizadores, y a la vez se fomentarían las 
relaciones sociales de los mayores ofreciendo una comida completa y equilibrada 
nutricionalmente. 
 
En relació a aquest prec el sr. Víctor Carnero digué que els moments actuals estaven afectant a 
molts sectors de l’economia, tant sectors industrials com de serveis. Tot i això – va afegir - no 
compartim la valoració de què al sector del turisme i la restauració a nivell local hagin tancat 
nombroses empreses i locals; és important dir que també se n’han obert de noves. El mateix que 
no tots els majors de 65 anys, jubilats i pensionistes es trobin en situació complexa. Ja tenim 
establert que les persones que precisin del suport de l’administració pública el rebin a tenor de 
l’anàlisi de la seva situació i dels ajuts que estan establertes a tal fi. El sector de la restauració és 
una part important que va més enllà d’una visió purament econòmica, juntament amb el comerç 
ajuden a tenir una ciutat cohesionada, a fer ciutat, amb serveis i és per això que està treballant 
l’equip de govern. A través de l’Agrupació de restauradors durant tot l’any s’organitzen cursos, 
activitats, seminaris, es publiquen fulletons... També és cert que en els darreres temps el sector, 
conscients de la situació, han posat en marxa noves propostes de restauració (descomptes en 
menús, tiquets de fidelització, han establert col·laboracions amb altres establiments…) i també 
ha fet un esforç per a poder ajustar el preu del servei a la conjuntura actual. Amb aquestes 
reflexions – digué el tinent d’alcalde - vull contestar-li al seu prec en el sentit que l’Ajuntament 
disposa de programes per amb dues qüestions: Per un cantó l’acompanyament a empreses a 
través de programes i de l’assessorament del Centre de Suport a l’Empresa, programes que 
donen suport als restauradors en aspectes com la protecció de dades, noves normatives, 
propostes de màrqueting lowcost.. i per altre els ajuts a les persones que ho necessiten, siguin o 
no pensionistes o jubilats, a traves dels programes socials. En relació al foment de les relacions 
socials entre majors, va dir finalment el sr. Carnero, aquest està canalitzat a traves de la 
participació d’aquestes persones en les nombroses activitats dirigides des de l’Ajuntament a 
aquest sector. 
 
 
En una tercera intervenció, i com a motivació de la pregunta que finalment faria, el sr. Engli va 
exposar que a  barris com la Sentiu o a la Pineda de Gavà Mar, a dia d’avui encara s’hi podia 
veure les conseqüències de les fortes ventades que es van produir el mes de gener de 2009, tot i 
les nombroses actuacions i el gran esforç que es va fer per realitzar els treballs de neteja i 
manteniment. Aquests terrenys on encara hi ha troncs secs i brossa, va dir el regidor, fan que 
incrementin de forma preocupant els riscos d’incendi per a la propera temporada d’estiu. Atès 
que molts d’aquests terrenys són de titularitat privada, al mes març de 2009 el govern municipal 
va explicar, en resposta a un prec formulat pel Partit Popular, que s’informaria als propietaris i 
propietàries de les parcel·les forestals dels ajuts que ofereixen les administracions públiques per 
procedir a la seva neteja i manteniment i que, a manera de requeriment, se’ls havia enviat cartes 
demanant la realització dels treballs necessaris. D’altra banda, d’acord amb el que disposa la 
Llei 5/2003 de 22 d'abril de mesures de prevenció dels incendis forestals, si els treballs de neteja 
no els fa el subjecte obligat, correspon a l’Ajuntament de fer-lo. Es per aquests motius que – va 
dir finalment el sr. Engli – el grup del PPC pregunta:  - Després de les ventades del gener de 
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2009, a quants propietaris i propietàries es va advertir de l’obligació de mantenir nets els 
terrenys? - D’aquests, quants van procedir a realitzar els treballs requerits? - Sobre quants 
terrenys de titularitat privada va actuar l’Ajuntament de Gavà durant el 2009? - De cara a la 
propera temporada d’estiu, a quants propietaris i propietàries s’ha advertit de l’obligació de 
mantenir nets els terrenys com a mesura de prevenció d’incendis? - Sobre quants terrenys de 
titularitat privada ha actuat l’Ajuntament de Gavà durant aquest any 2010? 
 
 
Per part de l'Equip de Govern va contestar el regidor sr. Benet Castillejos  dient que després de 
les ventades de gener de l’any passat es van comunicar per carta a tots els propietaris i 
propietàries de terrenys rústics comunicant-los les seves obligacions respecte de la neteja i 
manteniment. I ho hem continuat fent de forma periòdica amb una cronologia que li relato a 
continuació: - 9 de febrer de 2009: Se’ls informa de la necessitat de netejar les propietats 
forestals afectades per les ventades i se’ls comunica igualment el catàleg d’ajuts oferts fins el 
moment. En total, els titulars de 109 parcel·les van rebre la comunicació.  - 20 de febrer de 
2009: Es va convocar els propietaris i propietàries afectats tant de Gavà, com de Viladecans i 
Castelldefels, atenent a la urgència, a una reunió informativa respecte dels ajuts disponibles. -  
Amb dates de 28 d’abril de 2009, 19 de maig i 3 de juny, s’adrecen les corresponents 
comunicacions tornant a recordar la necessitat de mantenir netes les parcel·les. Respecte de la 
segona i tercera pregunta va dir el sr. Castillejos que, un total de 3 propietaris, havien complert 
amb les seves obligacions mitjançant ajuts de la Diputació, Generalitat i Consell Comarcal i un 
més individualment. Òbviament, digué el regidor de l’equip de govern, l’Ajuntament no ha 
actuat en cap terreny de titularitat privada. Pel que fa a la quarta pregunta, actualment s’està 
duent a terme el preceptiu seguiment de les parcel·les afectades per dur a terme el pertinent 
requeriment de neteja durant la primera quinzena de maig. Òbviament, durant 2010 tampoc 
l’Ajuntament ha actuat en cap terreny de titularitat privada. 
 
Finalment, el Sr. José Antonio Sáez López, també en nom del Grup Municipal del Partit 
Popular, en relació al distintiu “Bandera Blava” i com antecedents de la pregunta que formularia 
desprès va exposar que la presència d'una bandera blava a una platja reconeix i estimula l'esforç 
d’algunes administracions locals per aconseguir que la platja reuneixi una sèrie de criteris de 
legalitat, accessibilitat, sanitat, neteja i seguretat, així com que compti amb una comunicació i 
gestió ambiental adequades. D’altra banda, hi ha platges que compten amb la certificació de 
qualitat turística "Q de qualitat turística", distintiu que atorga l'Institut per la Qualitat Turística 
Espanyola (ICTE), o el distintiu de qualitat "Sicted" (distintiu del sistema integral de qualitat 
turística en destinació), els quals atorguen prestigi als municipis, i que la comarca del Baix 
Llobregat ja està impulsant per a una bona imatge del nostre territori. Si Gavà comptés amb 
aquestes distincions, no només implicaria un prestigi per a l’Ajuntament i per a la marca “Gavà 
Mar”, sinó que també tindria un impacte molt positiu en el sector turístic afectant de manera 
molt directa als restaurants i bars del barri. L’any 2009 un total de 87 platges de Catalunya 
comptaven amb la Bandera Blava, i 17 tenien el distintiu “Q de Qualitat Turística”. 
Concretament Castelldefels compta amb tots dos distintius, a més del SICTED. El fet que la 
continuïtat física de la platja de Gavà Mar sigui la platja de Castelldefels, i el fet que totes dues 
platges siguin gestionades per la mateixa entitat (l'Àrea Metropolitana) hauria de facilitar 
l’obtenció dels certificats. Atès la importància de comptar amb aquests certificats per a la 
projecció de la nostra ciutat, digué finalment el sr. Sáez, el Grup Municipal del Partit Popular 
formula les següents preguntes: Ha gestionat l’equip de govern l’obtenció del distintiu “Bandera 
Blava” per a la platja del nostre municipi? - Per quins motius aquests darrers anys no s’ha 
obtingut cap reconeixement, ja sigui la Bandera Blava, la Q de Qualitat Turística, o el SICTED? 
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Com vostè diu en la part expositiva - va contestar la regidora sra. Laura Barrufet - els distintius 
de Qualitat que anomena (Bandera Blava, Q de qualitat turística, SICTED) són una bona eina de 
certificació de qualitat; no són però les úniques. N’hi ha d’altres com la Norma ISO 14001: 
2004 i la Norma  ISO 9001:2008 que també són distintius de qualitat i dels que en té la 
certificació la platja de Gavà i que vostè passa per alt. A banda d’aquest comentari – va afegir - 
voldria fer-li arribar que la ciutat de Gavà està treballant des de fa temps en certificats de 
qualitat, com per exemple el SICTED (Sistema Integral de Qualitat Turística en Destinació) i ho 
fa, impulsat des de l’equip de govern, en un treball en xarxa amb empreses vinculades al sector 
turístic establertes a Gavà. Podem dir que prop d’un 80 per cent dels establiments turístics del 
Barri de Gavà Mar compten amb aquest distintiu, i que també té aquest distintiu, el Parc 
Arqueològic , la regidoria de comerç, el Punt d’atenció al Ciutadà. I podem estar content perquè 
a partir d’avui també ho té la platja de Gavà. Entenem que un treball en xarxa on públic i privat 
treballin conjuntament pot afavorir millor els objectius , tenir una ciutat amb serveis de qualitat. 
Ha estat aquesta la línia de treball unificar sistemes de qualitat entre la públic i privat. Pel que fa 
a la Q de qualitat, està previst tenir-la en breu i tot seguit la Bandera Blava, la qual ja estat 
sol·licitada i estem esperant l’avaluació del comitè. 
 
Acabat el torn corresponent al PPC, es va iniciar el torn d' ERC 
 
En una primera intervenció la portaveu d’aquest grup, sra. Marta Jiménez, va exposar - com a 
antecedents– que, en la línia de la Generalitat de promoure turisme cultural de qualitat, s’havia 
creat la “Ruta dels Castells de la Marca”, un itinerari turístic impulsat per la Direcció General de 
Turisme que – va dir - recorrerà una vintena de comarques i que té per objectiu crear un gran 
producte turístic al voltant dels castells de l’antiga frontera entre la Catalunya Vella i la 
Catalunya nova, entre els quals es compta el d’Eramprunyà.  La creació d’aquesta ruta forma 
part del Pla Estratègic del Turisme a Catalunya 2005-2015. En aquesta mateixa direcció, la 
Diputació de Barcelona, a través del Parc del Garraf, està desenvolupant un projecte de "Ruta 
dels castells" de caràcter turístic (turisme verd) que  enllaçaria els castells de Castelldefels amb 
Olèrdola a través d'una  ruta per fer a peu, i en diverses jornades. A més, amb les obres de 
condicionament del castell, s’obre una nova etapa i pensem – va afegir la sra. Marta Jiménez - 
que ara és el moment de posar-hi tots els recursos perquè aquesta remodelació vagi 
acompanyada d’un seguit de mesures que permetin, a més d’un gaudi i un coneixement millor 
del nostre entorn per part dels mateixos gavanencs i gavanenques, un nou accés a aquest 
monument. En aquest sentit, el camí que porta al castell des de la vall de la Sentiu és un antic 
camí que compta amb elements d’interès paisatgístic i patrimonial, com un antic pont força 
malmès actualment; a propòsit d’aquest camí, el nostre grup va demanar-ne l’arranjament i 
neteja al ple de desembre de 2008, però no hi va haver resposta efectiva per part de l’equip de 
govern. Més cap aquí, membres del grup ecologista Quercus i la Unió Muntanyenca 
Eramprunyà van descobrir, al principi del camí, una antiga rajoleria rural associada al camí, i 
que constitueix un element patrimonial etnològic de primer ordre. Creiem que les iniciatives 
dels Castells de la Marca i la Ruta dels Castells són una oportunitat immillorable per 
promocionar el nostre patrimoni cultural i arquitectònic, i alhora dinamitzar el turisme cultural a 
la nostra ciutat i diversificar-lo. En moments de crisi, va dir finalment la portaveu d’ERC, cal 
buscar noves maneres i vies de promoció econòmica, i el nostre bagatge patrimonial i cultural, 
juntament amb el paisatgístic, fa de Gavà una ciutat amb un potencial enorme en aquest camp. 
És per això que formulem el següent prec: - Que es garanteixi que el castell d’Eramprunyà i 
l’accés per la vall de la Sentiu siguin inclosos en la futura “Ruta dels castells” impulsada per la 
Diputació de Barcelona. - Que a aquest efecte, es condicioni i netegi el camí d’accés al castell 
d’Eramprunyà des de la vall de la Sentiu, incloent l’adequació dels ponts i la rajoleria com a 
atractius turístics. 
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El sr. Víctor Carnero en nom de l'Equip de Govern, va respondre dient que el Castell 
d’Eramprunyà estava inclòs en la Ruta dels Castells des de l’inici, l’any 2008, quan la Diputació 
va presentar el projecte. Va ser precisament l’Ajuntament de Gavà – digué el tinent d’alcalde - 
que va proposar un canvi en el primer projecte de ruta, per tal que s’inclogués la Vall de la 
Sentiu i el Camí del Castell. Precisament, la prova més palpable de l’interès i importància que 
aquest equip de govern atorga al Castell i als seus accessos és la tasca que aquest Ajuntament, 
amb la col·laboració dels ADF i els tècnics del parc, han desenvolupat per a localitzar un tram 
que havia quedat “esborrat” i que s’inclourà en l’esmentada ruta. Aclarir també que no té 
fonament la petició de la neteja d’aquest tram de camí, ja que està prevista com a condició 
prèvia per a la posada en marxa de la ruta. La Ruta dels Castells va ser impulsada per la 
Diputació de Barcelona i en la que es va implicar estretament l’Ajuntament de Gavà per 
considerar que es tractava d’una oportunitat per valoritzar el patrimoni natural i cultural del 
Garraf, per difondre el coneixement i gaudi, i alhora potenciar els recursos turístics i els agents 
econòmics de la zona. Cal recordar – digué finalment el sr. Carnero - que l’Ajuntament de 
Gavà, comptant també en col·laboració d’altres administracions, especialment la Diputació de 
Barcelona, està duent a terme una actuació integral del Castell, que no contempla només la 
“rendibilitat turística”, sinó accions prèvies que garanteixin la conservació d’aquest bé.  
 
Contestat el prec, va ser l’altre regidor del grup d’ERC sr. Pérez Lorite qui va passar a formular 
un segon en el qual, com antecedents, deia que a Gavà, com a altres municipis de l’Àrea 
Metropolitana, funciona regularment un servei de Deixalleria Mòbil que permet la recollida de 
deixalles no admeses pels contenidors de brossa instal·lats als carrers, siguin genèrics o de 
recollida selectiva. Ara bé, les limitacions horàries del servei impedeixen que molts ciutadans i 
ciutadanes, interessats en la correcta recollida dels residus domèstics, no puguin fer ús d’aquest 
servei, amb la qual cosa sovint es veuen abocats a fer servir els contenidors genèrics 
d’escombraries, i alhora el servei de deixalleria mòbil no té el rendiment i la utilitat que caldria 
per resoldre el problema dels ciutadans que volen contribuir a cuidar el medi ambient, per una 
banda, i el dels residus que continuen abocant-se incorrectament en contenidors genèrics, sense 
que se’n pugui fer un tractament i reciclatge posterior. Hem pogut observar que, en altres 
poblacions, davant d’un problema similar, s’ha optat per una sistema de minideixalleries (com 
la que apareix en les fotografies adjuntes) que podria representar una solució a ambdós 
problemes, ja que, en estar a la via pública de forma permanent, no limiten l’horari dels usuaris 
que en volen fer ús, i permeten abocar-hi de forma segregada residus com piles, fluorescents, 
petits electrodomèstics i altres estris que requereixen un tractament posterior al seu abocament 
per reduir-ne l’impacte ambiental. Es per això que – va dir el sr. Pérez Lorite – formulem el 
següent prec: - Que s’estudiï la viabilitat d’instal·lar a Gavà, en alguns punts de molta afluència 
de públic, com ara mercats municipals, minideixalleries permanents per a la recollida de residus 
que necessiten un tractament o poden ser objecte de reciclatge, no susceptibles de ser recollits 
pel servei porta a porta que ja efectua PRESEC ni en contenidors com els actualment instal·lats 
a la via pública. 
 
En relació a la qüestió plantejada per ERC i per part de l’equip de govern, el regidor d’ICV-
EUiA sr. Javier García Galcerán va dir que el govern municipal feia temps que té en agenda la 
possibilitat d’incorporar minideixalleries al servei municipal de recollida de residus. Ens trobem 
actualment – digué - en fase d’estudi de les possibilitats, que són moltes depenent del model, la 
tipologia, les possibles ubicacions atès que potser a diferents equipaments i els usos, per trobar 
l’opció més rendible i compatible amb les diferents modalitats de recollida de residus que 
actualment tenim activades.   
 
La tercera intervenció corresponent a ERC va anar a càrrec de la sra. Jiménez  qui va exposar 
que en la situació actual de crisi econòmica, el comerç local viu amb especial intensitat els 
efectes de la caiguda del consum; això no obstant, va afegir la portaveu d’ERC, és essencial que 
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aquest comerç mantingui les portes obertes, i que els negocis que tanquen puguin ser substituïts 
per d’altres de nous, ja que està demostrat que ofereixen ocupació de qualitat i estable, element 
imprescindible per revertir la situació de recessió en què s’ha instal·lat l’economia en els últims 
anys. Ara bé, cal també que els emprenedors que vulguin obrir un comerç a la nostra localitat 
trobin suport i mesures que els afavoreixin per part de l’administració local. Per tot això – digué 
- formulem el següent prec: - Que s’estudiï la possibilitat d’aplicar una moratòria en el 
cobrament de la taxa d’obertura dels nous comerços que obrin portes a Gavà, de manera que 
s’ajorni en un període raonable suficient perquè l’establiment es pugui consolidar. - Que 
s’estudiï també la possibilitat, en cas que es decidís aplicar aquest ajornament en el cobrament 
de la taxa d’obertura, de condonar-lo si l’establiment en qüestió hagués de tancar portes abans 
d’expirar el termini acordat per fer-ne efectiu el pagament. 
 
Sobre el contingut d’aquest prec, la regidora sra. Laura Barrufet va dir que la sensibilitat que 
tenia l’equip de govern de cara al suport als emprenedors quedava reflectida en les accions que 
es porten a terme per tal d’ajudar als ciutadans i ciutadanes que decideixen posar en marxa una 
empresa , comerços inclosos, al llarg de tot l’any. També aquest equip de govern – va afegir - va 
ser pioner en incloure en l’ordenança fiscal nº 9, en l’article 7é b, que fa referència a Beneficis 
fiscals pel foment de l’empresariat una bonificació del 20% de la  taxa d’obertura.  Creiem que 
va ser una bona mesura i per això es va incloure, però tot i ser important, és una més i potser no 
la que de veritat ajuda a que un negoci tiri endavant. El poder fer un pla d’empresa, el tenir en 
tot moment professionals especialitzats en posar en marxa negocis al costat dels emprenedors, 
cursos de formació específics per a emprenedors, consultories per a empreses acabades de 
formar, etc. Totes aquestes accions i el resultat del nombre d’empreses que s’han forma a la 
ciutat el darrer any avalen la política que es fa des de l’ajuntament, una política  que – digué 
finalment la sra. Barrufet - treballa el present pensant també en el demà, que prepara 
emprenedors/es per a que siguin els empresaris del demà que necessita Gavà. 
 
 
Tot seguit es va passar al quart prec o pregunta d’ERC. I així el Sr. Pérez Lorite, com 
antecedents, es va referir a que la promoció i difusió de la premsa en català era un element de 
cabdal importància per a – va dir - la plena normalització de l’ús de la nostra llengua en tots els 
àmbits de la societat. Sovint, però, l’únic contacte amb la premsa escrita que tenen molts 
ciutadans i ciutadanes és el que els ofereixen els bars i restaurants, on normalment hi ha a 
disposició dels clients diversos exemplars de premsa diària o periòdica, de forma gratuïta. Per 
altra banda, el sector de bars i restaurants gavanencs que ofereixen aquest servei als seus clients 
ho fan majoritàriament en castellà, ja que la major part de l’oferta disponible i les publicacions 
més conegudes estan en aquest idioma, i no s’atreveixen a oferir, per raons econòmiques o de 
desconeixement, premsa en català de qualitat. Alguns ajuntaments, com ara el de Rubí, han fet 
campanyes de difusió de la premsa en català als bars i restaurants de les seves localitats, pagant 
una subscripció temporal (la més normal de tres mesos) a algunes publicacions periòdiques en 
català, de manera que els clients d’aquests establiments tinguin l’oportunitat de conèixer-les, i 
els establiments puguin oferir un servei més ampli als seus clients. És per això que – va dir 
finalment el regidor d’ERC - presentem el següent prec: Que s’estudiï la possibilitat de 
subvencionar la subscripció temporal a bars i restaurants de Gavà que s’hi mostressin 
interessats, a algunes publicacions en català d’àmbit nacional, per tal de fomentar la lectura de 
premsa en aquesta llengua entre els clients i d’ajudar als establiments a ampliar la seva oferta de 
serveis, tal com porta a terme l’Ajuntament de Rubí. 
  
En el sentit que vostès plantegen – va dir el tinent d’alcalde sr. Víctor Carnero - considerem que 
no ha de ser als particulars, bars, restaurants, consultoris mèdics, perruqueries, etc., sinó als 
grans mitjans de comunicació nacionals qui són qui han d’acomplir aquesta missió i rebre els 
ajuts que calgui, i en tal sentit correspon al Departament de Cultura  i al Departament de Vice-
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Presidència de la Generalitat de Catalunya subvencionar accions com la que vostè descriu, 
donat que és l’Administració competent en matèria de política lingüística, i entre les seves 
funcions contempla el foment de l’ús del català.  
 
Per acabar el torn de precs i preguntes d’ERC, també en aquesta ocasió la portaveu sra. Marta 
Jiménez, va exposar - com antecedents de la pregunta que desprès faria -  que  el 18 de març de 
2010 es va publicar i va entrar en vigor la Llei 5/2010, de 17 de març, per la qual es modifica la 
Llei 48/1960, de 21 de juliol, de Navegació Aèria. D’acord amb aquesta Llei, hi havia un 
termini de 6 mesos per aprovar les servituds acústiques i els plans associats dels grans aeroports, 
entre ells el de Barcelona – El Prat de Llobregat. L’aprovació d’aquestes servituds requereix, 
d’acord amb la Llei, de la unanimitat d’una Comissió Mixta que s’havia de crear, formada per 
tres representants de l’Estat i tres representants catalans. La designació de la part catalana 
l’havia d’efectuar la Generalitat de Catalunya, i podia estar formada per tres, dos o un, com a 
mínim, dels Ajuntaments afectats pel soroll. D’aquest termini de sis mesos se n’han exhaurit ja 
gairebé un mes i mig, i no tenim notícia que aquesta comissió mixta s’hagi creat. En canvi, 
se’ns ha informat que la propera reunió del Grup de Treball Tècnic del Soroll, prevista per al 12 
de maig, hi ha previst a l’ordre del dia tractar d’aquestes servituds aèries. És per això – digué la 
portaveu d’ERC - que presentem la següent pregunta: - Quins contactes s’han portat a terme 
amb la Generalitat per tal de conformar aquesta comissió mixta? Amb quin Departament? - 
Quan està previst que la comissió es constitueixi? - L’Ajuntament de Gavà formarà part 
d’aquesta comissió mixta? 
 
Va respondre a aquesta qüestió plantejada per ERC la sra. Anna Becerra dient, referent a la 
primera pregunta, que s’estaven duent a terme les gestions necessàries per donar compliment a 
la regulació que s’exposava en els antecedents. En relació a la constitució de la comissió, va 
aclarir que no hi havia cap més termini que el que fixava la pròpia regulació. I per últim, va dir 
que volia expressar que la voluntat d’aquest Ajuntament és formar part de l’esmentada comissió 
mixta. 
 
 
Acabat el torn corresponent al Grup d'ERC es va iniciar el de CiU, sent en tots els casos el sr. 
Ramon Castellano qui va prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes 
formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint i quatre hores d'antelació al començament 
de la sessió.  
 
En la primera intervenció el sr. Castellano digué que la nostra ciutat compta amb un extens i 
valuós espai forestal dins el seu terme municipal i per aquest motiu la promoció, cura i 
manteniment dins el que es coneix per Medi Ambient ha de ser constant. Després d’haver patit 
danys puntuals pels darrers temporals de vent i neu, el bosc ha quedat força sembrat d’arbres 
caiguts i matolls irregulars. Davant la situació creada, no ens podem limitar com Administració 
Pública a quedar-nos al marge, amb l’excusa que la major part d’aquests terrenys puguin ser de 
propietat privada doncs si existeix un risc per a la comunitat, devem actuar i exigir i alhora 
col·laborar per posar mesures. És per aquests motius que – va dir el sr. Castellano – es formula 
el següent prec: Que des de la Regidoria de Medi Ambient es redacti urgentment un estudi 
estratègic de la situació actual amb la intenció d’actuar davant la neteja que sigui necessària per 
prevenció i risc d’incendis propers a zones habitades com ara es troben, especialment, 
determinats punts de la carretera que envolta el barri de La Sentiu, entre d’altres i que fins i tot 
es pugui permetre la rendibilitat econòmica al mateix temps que es neteja sempre amb la 
supervisió tant de l’Ajuntament com de la Generalitat si és el cas. 
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Des d’aquest àmbit li puc assegurar – va dir en relació a l’esmentat prec el sr. Benet Castillejos - 
que es duran a terme totes les recomanacions i obligacions en matèria de prevenció d’incendis. 
D’altra banda, va afegir el regidor, no dubti que aquest govern ha obert els expedients 
corresponents i ha dut a terme els oportuns requeriments perquè cadascú compleixi amb el seu 
deure.  
 
Novament el sr. Castellano, en una a segona intervenció, va dir que el desenvolupament de les 
bones relacions ciutadanes ja sigui especialment en els joves però també en qualsevol altra 
franja d’edat es pot trobar en diversos aspectes del dia a dia, però no podem obviar que l’esport 
és un element clau que ajuda a la formació personal i alhora interpersonal amb els conciutadans.  
És per aquests motius  – va dir el regidor de CiU – que es formula la següent  pregunta: No 
limitant-nos només davant la temporada estival però sí incidint en aquesta per la predisposició 
que s’imposa a nivell personal aprofitant que gaudim de més temps lliure i millors condicions 
climatològiques, quines estaran, consolidades o d’innovació les ofertes esportives previstes pels 
propers mesos? 
 
 
En resposta a la pregunta de CiU, el regidor de l’equip de govern sr. Jordi Jiménez va explicar  
que l’activitat i l’oferta físico-esportiva programada pel Patronat Municipal d’Esports (PME) 
vers el segment de població juvenil, s’estenia en tots els períodes de l’any. Oferta que – digué - 
compren no només les pròpies ofertades des del Patronat, sinó també aquelles que són pròpies 
dels clubs i que, mitjançant convenis, compten amb el suport i el recolzament econòmic i 
d’instal·lacions de la pròpia administració. A l’any 2009 vàrem situar una sèrie de novetats que 
va tenir un ampli ressò en la ciutadania i, per extensió, en el col·lectiu jove de la ciutat i que va 
ser impulsat des del propi àmbit, com per exemple:  -Integració dins la quota de l’abonat de fins 
a 60 hores d’activitats dirigides. - Activitats dirigides també en el decurs del mes de juliol. - 
Creació de la tarifa jove. - Ampliació de l’oferta de casals esportius, en edat i en període (mes 
de setembre). - Creació del programa “caps de setmana en família”. - Augment de l’activitat 
ofertada; introducció del ciclisme indoor. - Oferta esportiva a nivell dels espais de platja, dins el 
marc juliol dia a dia, nit a nit. Però evidentment – va continuar dient  el regidor - hem de 
diferenciar l’activitat ordinària que es realitza de setembre a juny i situem una més específica al 
període estival que compren la que es realitza en instal·lacions esportives com aquelles que es 
practiquen a l’aire lliure. Posem en valor l’activitat físico-esportiva que es practica al ‘espai 
públic i al patrimoni natural i, en aquest sentit, les places, els parcs, l’avinguda del Mar i la 
platja esdevenen i esdevindran escenaris actius per a la pràctica esportiva. Tot complementat 
amb la ZEM de Diagonal, amb la piscina, el pavelló Jacme March i l’estadi, la ZEM de Can 
Tintorer amb la pista polivalent, la sala de barri, i el camp de futbol i la ZEM de Can Torelló 
amb els nous camps de gespa potenciaran les activitats programades. Així les activitats i casals 
esportius programats pel PME i la resta d’entitats esportives de la ciutat, juntament amb les 
previstes per d’altres departaments proveiran d’una oferta lúdica- esportiva força interessant per 
als joves de la ciutat. I tot això tenint en compte el període de crisi econòmica. 
 
Per acabar en aquesta sessió els precs o preguntes formulats per escrit el sr. Castellano va 
afirmar que era del tot necessari mantenir amb constància la tasca municipal pel que fa a les 
campanyes d’activisme cívic per, d’aquesta manera, avançar en la conscienciació social en 
determinats, però alhora, no pocs aspectes quotidians de la convivència ciutadana. És per 
aquests motius que – va dir el regidor de CiU - es formula la següent pregunta: Quines són les 
més properes actuacions previstes per part d’aquest Equip de Govern Municipal en aquest 
aspecte? 
 
Té raó sr. Castellano, va dir la regidora de l’equip de govern sra. Dori Sanz en resposta a la 
pregunta formulada pel regidor de CiU. Cal mantenir una constància en les campanyes de 
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civisme, i naturalment l’equip de govern estem constantment  treballant. De fet, el dilluns dia 3 
de maig, fem una jornada cívica amb les escoles amb la participació de molts alumnes de la 
ciutat, i dins de la temporada d’estiu repartirem cendres de platja, no només per conscienciar a 
la nostra ciutadania, sinó també per a les persones que visiten les nostres platges.   
 
Finalment, i en quant els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint 
i quatre hores d'antelació al començament de la sessió, li va correspondre fer ús de la paraula al 
sr. Miguel-Angel Ibáñez, integrant del Grup municipal de C’s.  
 
En un primer, el regidor de C’S, va dir que “Recientemente el Grupo Municipal de Ciutadans ha 
recibido quejas de padres de alumnos de colegios de Gavá que nos indican que en las cercanías 
de algunos centros escolares es frecuente ver a jóvenes consumiendo drogas y a personas en 
actitudes sospechosas, posiblemente vendiendo drogas, información que transmitimos 
puntualmente al Jefe de la Policía Municipal. Por todo ello, y teniendo en cuenta que el control 
de estas situaciones está recogido en el “Conveni de coordinació i col·laboració en matèria de 
seguretat pública i policia entre el Departament d’Interior, Relacions Institucionals i 
Participació i l’Ajuntament de Gavà” que se aprobó en Pleno el 25 de septiembre de 2007, 
rogamos: Que se solicite a los Mossos d’Esquadra, como titulares del servicio, y a la Policía 
Municipal, como colaboradora, según el  annexo 1, tabla D.2, puntos 8, 30 y 34 del convenio 
anteriormente citado, que aumenten el servicio de vigilancia en las cercanías de los colegios de 
Gavá. 
 
En aquest assumpte, Sr. Ibáñez, sap vostè – va respondre el sr. Benet Castillejos - que es 
mantenen dispositius activats permanentment i periòdiques reunions amb responsables dels 
diferents centres d'ensenyament. Però – va afegir - li pregaria – que entengués que no convé, 
perquè a més no és real, generar alarmes de forma injustificada amb enunciats de preguntes o 
precs molt poc rigorosos. Perquè pugues haver problemes puntuals, en entorns determinats i en 
períodes concrets. No hi ha un problema greu en cap cas i la Policia Local i els Mossos 
d’Esquadra, en col·laboració amb els propis centres, treballen i estan alertats per a prevenir i 
actuar.  
 
En relació a aquest mateix prec, el tinent d’alcalde sr. Xavier Esteban digué que la problemàtica 
del consum i tràfic de drogues en els centres escolars no es podia tractar únicament des d'un 
punt de vista policial i sancionador. L'equip de govern – va afegir - incorpora a la seva acció, el 
valor de l'educació com mitjà més eficaç perquè els joves de la nostra ciutat puguin actuar de 
forma saludable davant les drogues. I ho plasma en dos programes concrets: - El pla de 
seguretat en els centres educatius de Gavà, presentat per l'àrea regional de  Mossos d’Esquadra 
en col·laboració amb la policia local i la unitat d'educació de l'Ajuntament. Aquest pla 
contempla, a més de mesures de control, vigilància i sanció, diferents línies d'acció educativa 
per a la prevenció, aportant als estudiants valors, creences i actituds perquè s'oposin al consum 
de drogues. - El Pla de prevenció de la drogodependència que s'està realitzant en col·laboració 
de la diputació de Barcelona i que en aquests moments es troba en fase de diagnòstic. En ell 
participen a més de l'àmbit policial, uns altres com el social, educatiu, esportiu, salut etc.. 
Aquest pla aposta de nou per l'educació com el millor mecanisme preventiu.  
Per a finalitzar, sr. Ibáñez, permeti'm que li matisi la seva exposició en aquest prec, ja que Vè. 
exposa utilitzant el plural, donant a entendre que a les portes dels centres educatius de la Ciutat, 
es ven i consumeix droga de manera habitual. Veurà, en l'entorn de qualsevol col·legi o institut 
de la Ciutat hi ha presència habitual durant les hores d'entrada i sortida del centre, d'un agent 
cívic i/o policia local, a més de professors, pares, mares i alumnes responsables, de la 
informació que ens traslladen tots aquests agents podem extreure: que el que vostè cataloga com 
freqüent i generalitzat, és esporàdic i localitzat, vull entendre que es deu a un error semàntic de 
la seva exposició, i no a una demagògia gratuïta.  
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Tot seguit es va passar a un segon  prec o pregunta de C’s.  I així el sr. Ibáñez, com antecedents, 
es va referir a que “Algunos de los vehículos que se incorporan a la calle del Progrés, desde la 
C-234 o la calle del Comerç, circulan a velocidad excesiva, poniendo en riesgo la seguridad de 
los peatones que cruzan la calle por el paso de cebra, repintado recientemente, y que se 
encuentra cerca del cruce entre la calle del Progrés y la calle de l’Energia. Además, los otros 
tres pasos de cebra que se encuentran en ese mismo cruce están casi borrados. Por todo ello, 
rogamos: Que se instale algún sistema reductor de velocidad en la calle del Progrés en las 
proximidades al cruce con la calle de l’Energia (antes del paso de cebra que actualmente hay), 
con el fin de garantizar la seguridad de los peatones que cruzan la calle por esa zona. Además, 
rogamos que se repinten los pasos de cebra de la zona que se encuentran en mal estado. 
 
En relació a aquest prec el tinent d’alcalde sr. Obispo va dir que en principi no estava previst 
col·locar cap dispositiu o element en el lloc que sol·licitava atès – va dir - que no es compleixen 
els criteris que apliquem per a determinar o no la seva conveniència. No obstant això, 
actualment estem treballant amb la gerència del centre comercial Barnasud en la millora de tots 
els aspectes relacionats amb la mobilitat, la seguretat i l'accessibilitat. Per altra banda, el 
manteniment de la senyalització horitzontal té una cadència i una programació establerta.  
 
 
A la tercera intervenció del torn corresponent a C’S, el sr. Ibáñez va dir que “En el Pleno del 28 
de mayo de 2009 se aprobó la modificación de los artículos 20 y 21 de la Ordenanza Municipal 
Reguladora de los Usos de las Vías y Espacios Públicos. Estas modificaciones se realizaron para 
incorporar, entre otras, la prohibición de ofrecer servicios sexuales retribuidos en la vía pública. 
Además, en el “Conveni de coordinació i col·laboració en matèria de seguretat pública i policia 
entre el Departament d’Interior, Relacions Institucionals i Participació i l’Ajuntament de Gavà” 
que se aprobó en Pleno el 25 de septiembre de 2007,  se indica que cuerpos de seguridad deben 
actuar en estos casos. Ante la nueva proliferación de presuntas prostitutas en las calles y 
carreteras de Gavà, preguntamos: - ¿Qué resultado ha dado la aplicación de la nueva normativa?  
-  ¿Cuántas intervenciones de la policía se han producido desde el inicio de 2010? - Dado que la 
nueva normativa implica sanciones para las personas que solicitan este tipo de servicios en la 
vía pública, ¿Cuántas sanciones por este concepto se han impuesto desde el 1 de enero de de 
2010?  
 
També en aquesta ocasió la resposta va anar a càrrec del sr. Obispo dient que, si  bé entenien 
que era aviat per a fer valoracions definitives, sí podem assenyalar – digué - que s'ha apreciat un 
descens en el nombre de dones que suposadament exerceixen la prostitució en el terme 
municipal de Gavà. En el que duem d'any s'han portat a terme 120 actuacions i 67 denúncies en 
aplicació de l'article 20 de la modificada Ordenança Municipal Reguladora dels Usos de les 
Vies i Espais Públics. 
 
Finalment i acabant el torn de precs i preguntes formulades per escrit abans de la sessió, el sr. 
Ibáñez  digué “Hemos recibido quejas de vecinos que nos explican que en la Riera dels Canyars 
aparecen manchas oscuras que sedimentan y contaminan el agua produciendo la muerte de la 
fauna existente. Estas manchas aparecen a la altura del Centro Comercial Barnasud, después de 
las tormentas. Preguntamos: - ¿Consta alguna conexión de desagüe o de aliviadero de 
sobrenivel a la Riera dels Canyars en esa zona? - Nos consta que varios particulares han 
denunciado los hechos, ¿Medio ambiente ha informado al Ayuntamiento en alguna ocasión?.  Si 
es así, ¿Qué información le ha dado Medio Ambiente al Ayuntamiento al respecto?. 
 
I també en aquesta ocasió la resposta va anar a càrrec del sr. Obispo, qui digué que a la riera 
dels Canyars no els constava cap desguàs o aliviadero de sobrenivel. Per tant – digué - no tenim 
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constància de queixes de veïns, ni comunicacions de Medi ambient. De tota manera em poso a 
la seva disposició per a aclarir si escau, el lloc que ha provocat aquestes queixes. 
 
 Finalitzat el plantejament de precs i preguntes formulats per escrit amb vint i quatre hores 
d’antelació a la sessió,  atès que hi havia grups municipals que no havien esgotat el nombre que 
permet el Reglament Orgànic Municipal, el sr. Alcalde va preguntar si algú d’aquests volia 
plantejar-los oralment, responent afirmativament els grups de CiU i del PPC. El sr. Castellano, 
arran d’interès demostrat per alguns veïns que s’havien dirigit a ell, va preguntar si en les 
darreres hores havia tingut lloc algun incident a - al carrer del Centre -  que hagués pogut afectar 
al refugi de la Guerra Civil que hi ha a l’esmentat carrer de la nostra ciutat. I el sr. Llobet, 
després d’exposar que al carrer del Progrés, a l’alçada de l’edifici del Centre Comercial 
Barnasud, venint de l’autopista, hi havia un sot de considerables dimensions, va demanar una 
actuació urgent en raó de les dimensions del mateix, a càrrec de l’ajuntament  en el cas de que li 
correspongués.  
 
Va contestar el tinent d’alcalde sr. Obispo, dient, en relació a la pregunta de CiU, que estaven 
veient en què consistia l’enfonsament i elaborant un informe per tal de determinar quina era la 
millor solució tant des del punt de vista del Patrimoni com de la mobilitat. En quant al sot del 
carrer Progrés, al qual s’havia referit el portaveu del PPC, va dir que en tenien coneixement i 
havien parlat ja amb Barnasud que era a qui li competia. També va dir al respecte que s’estava 
redactant un projecte conjunt per actualitzar la seguretat i la mobilitat en el entorn del Centre 
Comercial.    
 
  

DECLARACIONS POLÍTIQUES: 
 
 
1) - DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL DE D’IC-

EUiA EN RELACIÓ A LA RECUPERACIÓ DE LA MEMÒRIA HISTÒRICA 
 
Aprovar la Declaració Política, presentada inicialment pel Grup Municipal d’ICV-EUiA, en 
relació a la recuperació de la Memòria Històrica, declaració que, després del debat i un cert 
consens entre els grups que finalment votarien a favor, diu així en la seva part dispositiva:  
 
La  part dispositiva de la qual diu així: 
 
PRIMER. Donar suport a totes les iniciatives que vagin encaminades a la recuperació i difusió 
del què va representar la Maternitat d’Elna i el seu entorn en la vida de les dones exiliades. 
 
SEGON.   Donar suport a totes les accions de l’Associació per a la  Recuperació de la Memòria 
Històrica de Catalunya (ARMHC) i altres Associacions memorialistes de tot l’Estat que 
treballin  per denunciar les desaparicions forçades en el marc de crims contra la humanitat, 
envers les víctimes i els desapareguts del franquisme. 
 
TERCER. Promoure més accions per tal de seguir recuperant la memòria històrica i de 
sensibilitzar la ciutadania per a que no oblidi la repressió feixista que va portar a milers de 
represaliats i morts als camps de concentració europeus ni la repressió que exercí el Franquisme 
contra la democràcia, l’autogovern de Catalunya i la legitimitat republicana. 
 
QUART. Instar al Govern de la Generalitat a continuar honorant la memòria dels protagonistes 
d’aquests fets de l’exili i a dignificar els espais (com és el cas de la Maternitat d’Elna, pendent 
d’una rehabilitació i una museïtzació urgents) de la memòria de la Guerra Civil ubicats al 
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Rosselló, en concertació amb les institucions franceses, i en el marc de les polítiques de 
recuperació d’espais que duu a terme el Memorial Democràtic de Catalunya. 
 
CINQUÈ. Instar als grups polítics del Parlament espanyol a reflexionar sobre la llei d’amnistia 
del 1977, tenint present el moviment social que en el seu dia va aconseguir-la i que va significar 
la posada en llibertat de gran quantitat de lluitadors/es antifranquistes,  a més de garantir que els 
tribunals nacionals no apliquin terminis de prescripció als delictes de lesa humanitat. 
 
SISÈ. Donar suport públicament al jutge Baltasar Garzón, manifestant la nostra adhesió, suport 
i solidaritat amb la seva causa, considerant que amb l’obertura d’aquest procés contra la seva 
persona, es lesionen els drets fonamentals de tots els i les demòcrates i es posa en risc el principi 
d’independència judicial. Per aquest motiu esperem que el Consell General del Poder Judicial 
no suspengui al magistrat de les seves funcions 
 
SETÈ. Donar trasllat d’aquesta moció a Elisabeth Eindenbenz en reconeixement del nostre 
ajuntament i de la seva ciutadania , als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya i del 
Congrés dels Diputats/des, a la Direcció General de la Memòria Democràtica i el Memorial 
Democràtic de la Generalitat de Catalunya, a l’Ajuntament d’Elna, a l’Associació per a la 
Recuperació de la Memòria Històrica de Catalunya (ARMHC), al jutge Baltasar Garzón, a 
l’Audiència Nacional, al Tribunal Suprem, al Consell General del Poder Judicial  i a la 
ciutadania de Gavà mitjançant els mitjans de comunicació. 
 
Aquesta declaració política va ser aprovada per catorze (14) vots a favor (11 PSC, 2 ICV-EUiA 
i 1 CiU), un (1) en contra (C’s) i cinc (5) abstencions (3 PPC i 2 ERC), donant-se per tant el vot 
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la 
Corporació presents –en aquest moment- a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, 
exigeix l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de 
la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 

---------- 
 
La Sra. Emma Blanco, en nom d’ICV-EUiA, va començar la seva intervenció indicant que havien 
intentat incorporar totes les esmenes que els havien fet arribar els grups d’ERC i el PSC, afegint 
que per bé que no eren literals, sí que havien intentat que no es desviessin massa del text i de 
l’esperit presentat, i per tant, ateses les modificacions introduïdes, encara que fossin poc 
significatives, va manifestar que passaria a llegir el text complet de la declaració. El text deia el 
que segueix: 
 

“La victòria del feixisme a Espanya, a diferència d’altres països, va trobar una forta 
oposició ja que amb el cop d’estat del 18 de juliol de 1936 no van conquerir el poder, 
sinó que a més van haver d’arribar a destrossar, no només la democràcia espanyola, sinó 
en tots els sentits l’estat espanyol. Les víctimes d’aquella victòria de la barbàrie van 
haver de cercar diversos camins que avui dia els trobem com a petjades de l’exili a la 
nostra història, exili dels nostres companys/es demòcrates que van lluitar per la nostra 
llibertat arriscant la seva pròpia.  

 
En aquest context trobem la “Maternitat d’Elna”, lloc on van ser acollides des de 1939 
fins 1944 quasi 600 mares, quasi totes exiliades espanyoles i catalanes, per tal d’evitar 
que haguessin de parir a la sorra dels camps de concentració de les platges d’Argelès o 
Sant Cebrià, on havien estat confinades, en unes condicions infrahumanes. Va ser una 
iniciativa d’una cooperant de la Creu Roja Suïssa, Elizabeth Eindenbenz, que va 
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organitzar aquest centre on, juntament amb un grup d’infermeres valentes i generoses, 
aquells nens i nenes de l’exili van poder venir al món en condicions dignes. 

 
La Generalitat de Catalunya li va concedir a Elisabeth Eindenbenz la Creu de Sant 
Jordi, l’Estat Espanyol li va concedir la Cruz de Oro de la Orden Civil de la Solidaridad 

Social al 2006 i que l’Estat Francès li va concedir la Legió d’Honor al 2007. 
 

En aquest moment, es important que es potencií llocs com la maternitat d’Elna que son 
un referent en la recuperació de la memòria històrica del poble per tal de que 
esdevinguin també espai de recuperació del Drets Humans.  

 
No volem ara ni mai que el feixisme torni a aparèixer de cap manera ni amb cap 
legitimació i intenti silenciar la societat demòcrata. Avui, més que mai, Espanya es 
troba de cara amb el seu passat i ha de triar si vol demostrar a qualsevol grup que vulgui 
tornar a fer un cop d’estat com el de 18 de juliol de 1936 o del 23 de febrer de 1981, que 
la justícia democràtica serà implacable i que el franquisme ha deixat de governar. 

 
Les autoritats haurien de complir la recomanació de les Nacions Unides de posar fi a la 
llei d'amnistia del 1977. Cal també obrir una reflexió en la societat i en els partits 
polítics sobre els fets que han promogut la investigació al magistrat Baltasar Garzón que 
està sent investigat penalment per indagar 22 casos de presumptes detencions il·legals i 
desaparicions forçades de més de 100.000 víctimes, ocorregudes entre 1936 i 1951. Els 
tribunals espanyols han impedit sistemàticament les investigacions sobre abusos 
comesos durant la guerra civil que va patir el país (1936-1939) i la dictadura del 
General Francisco Franco (1939-1975), invocant la llei d'amnistia de 1977 que s'aplica a 
tots els delictes "d'intencionalitat política" comesos abans de desembre de 1976. Un dels 
principals arguments en contra de Garzón, és que en la seva investigació va sostenir que 
la llei d'amnistia no s'aplicava als delictes de lesa humanitat.  

  
Seria necessari que s’aturés la greu campanya de difamació i persecució política, 
promoguda des dels sectors ultra conservadors d’aquest país, per haver tingut la valentia 
d’impulsar un procés de recerca de la Veritat, la Justícia i la Reparació, conforme a la 
legislació en Dret Internacional i del sistema emanat i nascut des de les Nacions Unides. 

 
En aquest sentit, s’invoca la preconstitucional llei d’amnistia 46/1977 i s’oblida que la 
Constitució Espanyola vigent disposa en el seu article 10.2 que les normes relatives als 
drets fonamentals i a les llibertats que la Constitució reconeix s’interpretaran de 
conformitat amb la Declaració Universal de Drets Humans i els tractats i acords 
internacionals sobre aquestes matèries ratificats per Espanya. 

 
Les víctimes del feixisme espanyol, així com les de qualsevol tipus de terrorisme, han 
de poder ser escoltades i han de tenir el dret de poder denunciar i portal als tribunals als 
assassins/es de les seves persones estimades. Per a Amnistia Internacional les lleis 
d’amnistia d’un estat no poden tractar d’evitar el dret de la gent a la veritat, la justícia i 
la reparació, per tant veuen insòlit que un magistrat pugui ser jutjat per donar aquests 
drets a més de 100.000 desapareguts/des durant la Guerra Civil i la dictadura feixista. 

 
El 2008, el Comitè de Drets Humans de l'ONU, encarregat de supervisar el compliment 
del PIDCP (Pacte Internacional de Drets Civils i Polítics), va instar Espanya a derogar 
la llei d'amnistia del 1977 i garantir que els tribunals nacionals no apliquin terminis de 
prescripció als delictes de lesa humanitat. El Tribunal Europeu de Drets Humans va 
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determinar el 2009, com a principi general, que les lleis d'amnistia són generalment 
incompatibles amb l'obligació dels estats d'investigar els actes de tortura o barbàrie. 

 
Per tot això, el Grup Municipal d'ICV-EUiA a l'Ajuntament de Gavà proposa al ple 
l'adopció dels següents 

 
ACORDS 

 
PRIMER. Donar suport a totes les iniciatives que vagin encaminades a la recuperació i 
difusió del què va representar la Maternitat d’Elna i el seu entorn en la vida de les dones 
exiliades. 

 
SEGON.   Donar suport a totes les accions de l’Associació per a la  Recuperació de la 
Memòria Històrica de Catalunya (ARMHC) i altres Associacions memorialistes de tot 
l’Estat que treballin  per denunciar les desaparicions forçades en el marc de crims contra 
la humanitat, envers les víctimes i els desapareguts del franquisme. 

 
TERCER. Promoure més accions per tal de seguir recuperant la memòria històrica i de 
sensibilitzar la ciutadania per a que no oblidi la repressió feixista que va portar a milers 
de represaliats i morts als camps de concentració europeus ni la repressió que exercí el 
Franquisme contra la democràcia, l’autogovern de Catalunya i la legitimitat republicana. 

 
QUART. Instar al Govern de la Generalitat a continuar honorant la memòria dels 
protagonistes d’aquests fets de l’exili i a dignificar els espais (com és el cas de la 
Maternitat d’Elna, pendent d’una rehabilitació i una museïtzació urgents) de la memòria 
de la Guerra Civil ubicats al Rosselló, en concertació amb les institucions franceses, i en 
el marc de les polítiques de recuperació d’espais que duu a terme el Memorial 
Democràtic de Catalunya. 
 
CINQUÈ. Instar als grups polítics del Parlament espanyol a reflexionar sobre la llei 
d’amnistia del 1977, tenint present el moviment social que en el seu dia va aconseguir-
la i que va significar la posada en llibertat de gran quantitat de lluitadors/es 
antifranquistes,  a més de garantir que els tribunals nacionals no apliquin terminis de 
prescripció als delictes de lesa humanitat. 

 
SISÈ. Donar suport públicament al jutge Baltasar Garzón, manifestant la nostra 
adhesió, suport i solidaritat amb la seva causa, considerant que amb l’obertura d’aquest 
procés contra la seva persona, es lesionen els drets fonamentals de tots els i les 
demòcrates i es posa en risc el principi d’independència judicial. Per aquest motiu 
esperem que el Consell General del Poder Judicial no suspengui al magistrat de les 
seves funcions 

 
SETÈ. Donar trasllat d’aquesta moció a Elisabeth Eindenbenz en reconeixement del 
nostre ajuntament i de la seva ciutadania, als grups parlamentaris del Parlament de 
Catalunya i del Congrés dels Diputats/des, a la Direcció General de la Memòria 
Democràtica i el Memorial Democràtic de la Generalitat de Catalunya, a l’Ajuntament 
d’Elna, a l’Associació per a la Recuperació de la Memòria Històrica de Catalunya 
(ARMHC), al jutge Baltasar Garzón, a l’Audiència Nacional, al Tribunal Suprem, al 
Consell General del Poder Judicial  i a la ciutadania de Gavà mitjançant els mitjans de 
comunicació”. 
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Acabada la lectura de la declaració, va fer ús de la paraula el Sr. Miguel Ángel Ibáñez, en nom 
de Ciutadans, el qual va manifestar en primer lloc, emprant la llengua castellana, que la 
declaració que sota el nom de recuperació de la memòria històrica s’havia presentat, barrejava 
en la seva opinió diverses qüestions, de tal manera que més aviat feia pensar en una espècie de 
fregit electoral que no pas una altra cosa. En aquest sentit, el Sr. Ibáñez va dir que des del seu 
grup de Ciutadans que alabaven i admiraven el treball desenvolupat per la Sra. Elisabeth 
Eidenbenz, cooperant de Creu Roja, atès que gràcies a la seva iniciativa, es va poder alleujar 
eficaçment, abans, durant i després del part a les dones embarassades que patien les inhumanes 
condicions dels campa de refugiats organitzats per les autoritats franceses. Però 
lamentablement, va dir el Sr. Ibáñez, aquí s’acabava el seu suport incondicional a la present 
declaració, tota vegada que exigir a la justícia que no suspengués de les seves funcions a un 
jutge, i a la vegada, en el mateix paràgraf, invocar el principi constitucional d’independència del 
poder judicial, era com a mínim curiós, quan no del tot incompatible; demanar que 
s’investiguessin les detencions il·legals i les desaparicions durant el franquisme i deixar l’oblit 
aquests mateixos fets durant la República, era selectiu i poc democràtic, i més quan es feia en 
nom de la memòria històrica; presentar la Llei d’Amnistia de 1977, com si aquest s’hagués fet 
per la dreta més rància per salvar-se dels seus crims del passat, era no conèixer l’historia o 
voler-la tergiversar. Així les coses, el Sr. Ibáñez va demanar que li fos permès recollir alguns 
paràgrafs de la intervenció en el Ple del Congrés dels Diputats del 14 d’octubre de 1977, durant 
el debat de la Llei d’Amnistia. En aquest, un diputat comunista va dir  
 

“Quiero señalar que la primera propuesta presentada en esta Cámara ha sido 

precisamente hecha por la Minoría del Partido Comunista y del PSUC el 14 de julio y 

orientada precisamente a esta amnistía.  

… 

Nosotros consideramos que la pieza capital de esta política de reconciliación nacional 

tenía que ser la amnistía ¿Cómo podríamos reconciliarnos los que nos habíamos estado 

matando los unos a los otros, sino borrábamos ese pasado de una vez para siempre? 

… 

La amnistía es una política nacional y democrática, la única consecuente que puede 

cerrar ese pasado de guerras civiles y cruzadas. Queremos abrir la vía a la paz y a la 

libertad. Queremos cerrar una etapa; queremos abrir otra. Nosotros, precisamente, los 

comunistas, que tantas heridas tenemos, que tanto hemos sufrido, hemos enterrado 

nuestros muertos y nuestros rencores. 

 
 
En aquest sentit, davant de la reticència de la aleshores Alianza Popular a votar a favor 
d’aquesta Llei, l’esmentat diputat va afegir que  
 

“Todavía yo pediría a los señores de Alianza Popular que reconsideren este problema. 

Nosotros afirmamos desde esta tribuna que ésta es la amnistía que el país reclama. Por 

eso hacemos un llamamiento a nuestros colegas de Alianza Popular de que 

reconsideren su actitud en este acto que debe ser de unanimidad nacional.” 

 
 
D’altra banda, el Sr. Ibáñez va dir que si tornàvem als nostres dies, era molt clarificador l’article 
signat per un polític i intel·lectual socialista, publicat el passat dissabte 24 al diari El País, amb 
el títol “Enterrar a los muertos”, en el qual s’enumeraven molts missatges falsos i de dubtosa 
qualitat que s’havien generat al voltant de la situació del jutge Garzón, que s’ajustaven a 
qüestions plantejades en aquesta declaració que se’ns havia presentat, els arguments i 
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posicionaments del qual es compartien. El primer feia referència a la Llei d’Amnistia que la 
declaració proposava derogar. L’article deia literalment: 
  

“Mensaje nº 1: La Ley de Amnistía,- como toda la Transición- fue hecha bajo presión, 

debido al miedo que producía el ruido de sables. Más que amnistía fue amnesia lo que 

se impuso”. 

 
Doncs bé, va dir el Sr. Ibáñez, davant aquest missatge que s’estava donant avui a la societat, i 
que venia implícit en aquesta declaració, argumentava l’autor la falsedat i la calumnia que volia 
menysprear als qui es van posar d’acord en portar la democràcia al nostre país i per això van 
preparar una constitució consensuada dels que no varen ser covards sinó generosos, indicant 
textualment l’autor  
 

“El proceso necesitaba de la previa reconciliación, por eso -y sólo para eso- se votó la 

Ley de Amnistía, cuya vigencia se pretende ahora negar echando mano de las normas 

del Derecho Penal internacional que declaran imprescriptibles los crímenes contra la 

Humanidad. Normas éstas que, según los especialistas consultados, no invalidan en 

nada la Ley de Amnistía de 1977. 

En efecto, el único texto vinculante en materia de crímenes contra la Humanidad está 

en el convenio que se elaboró y aprobó en el seno de la Asamblea General de Naciones 

Unidas (Resolución 2391 -XXIII- de 26 de noviembre de 1968), que no contiene 

codificación alguna de normas de Derecho Internacional. Es un tratado-ley que sólo 

obliga a los Estados ratificantes, que han sido apenas una cincuentena, entre los que no 

está España ni Estados Unidos ni países importantes de la Unión Europea. Por lo 

tanto, la ley española de amnistía no se opuso a ninguna otra norma de origen 

internacional que la contradijese. 

Por otro lado, el tratado por el que se instituyó el Estatuto de la Corte Penal 

Internacional establece en su artículo 11 que esa Corte sólo tendrá competencia 

respecto de crímenes cometidos después de su entrada en vigor, lo cual deja fuera los 

crímenes del franquismo y también, por cierto, aquellos que pudieran haber cometido -

permitido- las autoridades republicanas”. 

 
Així les coses, el Sr. Ibáñez va dir que l’autor concloïa aquest punt indicant que en tot cas havia 
quedat prou clar que en els dos bàndols es va practicar una furiosa neteja ètnica. El segon 
missatge, que també es podia trobar en aquesta declaració, deia:     
 

“Mensaje nº 2: Los asesinados en la retaguardia republicana ya fueron "honrados" y 

sus victimarios perseguidos por el franquismo. Los únicos que ahora deben ser 

"honrados" -y sus asesinos juzgados- son los represaliados por el franquismo.” 

 

Doncs be, va afegir el Sr. Ibáñez, l’autor de l’article rebatia aquest segon missatge dient 
literalment que 

“Lo que se consigue con un mensaje tan sectario es perpetuar la división. Precisamente 

todo lo contrario de lo que una persona bien nacida debiera desear. En efecto, lo que 
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se debiera hacer es precisamente lo contrario, es decir, ampliar el mutuo perdón y 

hacer que todos los muertos -todos- sean también de todos. Que quienes cayeron bajo 

la represión en la retaguardia republicana no por cometer algún delito sino por ser 

(ser cura, ser militar, ser noble, ser rico, ser de derechas...) sean reivindicados por las 

gentes de la izquierda, y los asesinados por los franquistas sin haber cometido delito 

alguno, simplemente, ellos también, por ser (ser sindicalista, ser republicano, ser 

socialista, ser comunista...) deben ser reivindicados por las gentes de la derecha. ¿Con 

qué fin? Simplemente, para poder decir todos juntos: ¡Nunca más! 

 

Seguidament, va dir el Sr. Ibáñez, encara hi havia un tercer missatge, i que deia així  

Mensaje nº 3: Todos los represaliados por el franquismo son héroes de la democracia y 

de la libertad. 

També l’autor rebatia aquest missatge amb la història de Agapito Garcia Altadell, cap d’una de 
les Brigades del Amanecer, que apareixien de matinada en els domicilis de la gent de “dretes” 
per portar-los a fer el “passeig” i de pas, requisar en el seu propi benefici personal el fruit dels 
registres d’aquestes cases, per finalment preguntar-se si quan es trobés el seu cos en una fosa 
sevillana, també aquest hauria de ser exhumat amb honors. D’altra banda, va dir el Sr. Ibáñez, 
l’autor afegia que així com els morts del franquisme no van ser tots “màrtirs de la Creuada”, 
tampoc els represaliats de la dictadura van ser tots “herois de la democràcia”. Així les coses, 
atès que hi havia una certa tendència a titllar de comunista, dretà, extremista, nazi o feixista a 
qui discrepava o a qui tenia la gosadia de plantejar questions d’aquesta naturalesa, el Sr. Ibáñez 
va dir que s’havia imitat a recordar, i en molts casos literalment, la posició d’homes rellevants 
de l’esquerra com Marcelino Camacho o Joaquín Leguina. Així mateix, va dir el Sr. Ibáñez, es 
demanava independència judicial, però exigien un determinat resultat, es parlava de pau, però 
alimentaven l’odi, i confonien justícia amb venjança, però això sí, tot en nom de les millors 
causes. En canvi, per Ciutadans, va dir el Sr. Ibáñez, estaven convençuts que el fi mai 
justificava els mitjans, que la democràcia es basava en la independència real dels tres poders 
que la sustentaven, i que el passat s’havia de recordar per aprendre i corregit els errors, però mai 
per executar una venjança. Per tot això, va concloure el Sr. Ibáñez, Ciutadans votaria en contra 
de la declaració.  

 

De la seva banda el Sr. Ramon Castellano, en nom de CiU, va dir que havia pensat no 
intervenir, però com que el company de Ciutadans l’havia “picat”, anava a dir alguna cosa al 
respecte. En aquest sentit, el Sr. Castellano va dir que el seu grup inicialment havien pensat en 
abstenir-se, i que així ho havia comentat a la portaveu d’ICV-EUiA, tota vegada que barrejar 
Elna amb Garzón potser no quedava massa bé,  i que hagués estat millor tractar-los per separat, 
malgrat coincidir en el fons en els dos temes, Però en tot cas, el Sr. Castellano va dir que 
finalment CiU votaria a favor de la declaració, i això perquè, a més de veure el text de les 
esmenes presentades pel grup del PSC que havia conegut aquesta tarda, que venien a suavitzar i 
a modificar lleugerament el text, i per tant, ara s’hi podien trobar més a gust, d’altra banda al 
llarg de la intervenció va recordar a tot un seguit de persones que havia arribat a conèixer, i 
amics que havia fet, que evidentment no tenien la seva edat, sinó que vorejaven els setanta i fins 
i tot els vuitanta anys llargs, compartit tardes i escoltant com explicaven allò que van viure, o 
que havien escoltat dels seus pares, d’un bàndol i de l’altre, afegint que li havia vingut al cap la 
figura d’en Carrasco i Formiguera, personatge que l’havia marcat molt en la seva formació 
ideològica, un dels primers militants d’Unió Democràtica de Catalunya, que havia estat 
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perseguit per uns, perquè el consideraven de dretes, i pels altres, perquè el consideraven 
d’esquerres, i per tant, el que el Sr. Castellano volia posar de manifest era que la barbàrie era la 
barbàrie, i que demanar justícia es demanar justícia, afegint que si algú estava convençut de la 
necessitat de reclamar i exigir justícia, estava en el seu dret, i per tant, el grup de CiU donaria 
suport a la declaració política. 

 

Per la seva part, la Sra. Marta Jiménez, en nom d’ERC,  va dir que, d’entrada, aquesta 
declaració els provocava una certa perplexitat. En aquest sentit, va dir que certament, el seu 
grup estava d’acord amb la recuperació de la memòria històrica, considerant l vegada que era 
absolutament just i legítim reconèixer les tasques que va portar a terme la maternitat d’Elna, i de 
tantes altres que se’n van fer en el seu moment per ajudar els exiliats i a les víctimes del 
franquisme i del feixisme, afegint que calia treballar per la reivindicació i el reconeixement 
d’aquestes víctimes, moltes de les quals encara no estaven reconegudes i no gaudien de la 
reparació ni tan sols nominal de tenir un nom sobre la seva tomba. En aquest sentit, va dir la 
Sra. Jiménez, l’esperit de la declaració  podia semblar perfectament acceptable, i a més, 
perfectament assumible. Ara bé, com havien assenyalat alguns companys de l’oposició, ERC 
també trobava, i era el que els provocava una certa reticència, que barrejar una figura om la del 
jutge Baltasar Garzón i la seva situació particular tampoc no era necessària. Evidentment, no 
se’ls escapava tampoc que justament, la presentació d’aquesta declaració no tenia altre detonant 
que aquests fets, i el fet de que es trobés en una situació legal complicada per part o a causa de 
denúncies de grups ultradretans i d’actuacions de jutges d’ideologia de vegades més que 
dubtosa. Ara bé, en el cas d’ERC, d’alguna manera s’havia intentat subsanar aquesta reticència, 
aportant una esmena que anava a to amb l’esperit de la declaració, però que a més, aportava 
algun element que era l’esment del paper de l’Administració local en aquest reconeixement i en 
aquesta tasca de reivindicació i recuperació de la memòria històrica, esmentat a aquests efectes 
la Sra. Jiménez que a Gavà es tenia constància de tres persones que varen morir en camps de 
concentració nazis, i que a dia d’avui no havien tingut cap mena de reconeixement, ni havien 
estat objecte de cap acte de reparació. Certament, si no s’iniciava des de l’Administració Local, 
era difícil que algun dia arribessin a tenir, ni ells ni les seves famílies, algun tipus de 
compensació, ni que fos simbòlica. Així les coses, des de la ponència s’havia considerat que 
aquesta aportació potser no era prou significativa, i com a tal no la veien reflectida en el text 
final, i aquest fet, juntament amb la reticència que des d’un bon començament ja s’havia 
comentat respecte del fet de barrejar el jutge Garzón amb aquest tema, havia portat a ERC a 
reconsiderar la seva posició inicial, afegint que finalment la seva posició seria la de l’abstenció,. 
D’altra banda, la Sra. Jiménez va recordar que la figura de Baltasar Garzón, des de la posició de 
l’independentisme democràtic provocava, per dir-ho amb paraules suaus, un cert rebuig, afegint 
que només calia recordar els fets produïts al voltant del Jocs del 92,  amb les razzies 
contraindependentistes, en les quals varen ser detingudes moltes persones únicament pel fet de 
tenir ideologia independentista, i bona prova d’això era que mesos després, gairebé tots van 
sortir en llibertat sense càrrecs, i molts d’ells, al seu torn, amb denuncies sobre tortures que van 
ser ignorades per aquest mateix jutge, al qual ara totes les associacions de dret humans i de drets 
civils pretenen d’alguna manera implicar amb una espècie de procés de “beatificació laica”, en 
el qual ERC no hi volia participar. El fet d’ignorar aquestes denuncies de tortures li conferien a 
Baltasar Garzón el dubtós honor de ser l’únic jutge espanyol amonestat pel Tribunal 
d’Estrasburg, i per tant, des d’ERC, tot i estar molt d’acord amb el fons i amb la reivindicació 
de la memòria històrica, que ERC havia defensat arreu, a nivell local, al Parlament de 
Catalunya, al Govern i al Congrés dels  Diputats, el vot seria l’abstenció.      

 

D’altra banda la Sra. Anna Becerra, en nom del PSC, va dir que aquest Ajuntament portava anys 
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treballant per recuperar la Memòria Històrica d’aquesta ciutat i col·laborant per recuperar la 
d’aquest país. Mostra d’aquesta ferma voluntat va ser la creació del Centre d’Història de la 
Ciutat, centre de referència de la nostra història més recent. L’elaboració de diferents 
exposicions que havien estat possible gràcies a l’ajut desinteressat de la ciutadania, aportant 
material gràfic, experiències viscudes.. etc. La recuperació del refugi de la Rambla, que  donaria 
a conèixer com es van viure a la ciutat els bombardejos de la Guerra Civil, seria un espai de 
memòria. L’estreta col·laboració d’aquest Ajuntament amb la Generalitat de Catalunya per fer 
possible que les restes dels quatre gavanencs que hi eren a la fossa de Gurb, ara descansessin a 
Gavà, aconseguint que aquestes famílies pugessin honorar  els seus en un espai digne i adequat. 
L’estada a la nostra ciutat de la magnífica exposició sobre la “Maternitat d’Elna” que havia estat 
a la nostra ciutat l’any passat. La publicació del llibre del Sr. Antoni Tarrida, recentment 
publicat que ens explicava les vivències d’una generació que li va tocar viure la guerra i els anys 
posteriors. En aquest sentit doncs, a va dir la Sra. Anna Becerra, aquestes eren algunes de les 
accions que aquest Ajuntament ha desenvolupat fins ara, però la voluntat era seguir treballant 
perquè les generacions futures coneguessin el seu passat més recent i fets com els ocorreguts no 
tornessin a produir-se. A més durant aquests dies, la premsa i els mitjans de comunicació venien 
plens de notícies sobre els esdeveniments protagonitzats entre el magistrat del Tribunal Suprem, 
senyor Luciano Varela i el processament del jutge Baltasar Garzón, per les investigacions 
d’aquest últim en referència a les desaparicions forçades en el marc de crims contra la 
humanitat, en l’intent que per fi en aquest país s’assolís la reparació, la justícia i la veritat envers 
les víctimes i desapareguts del franquisme. Així les coses, la Sra. Anna Becerra va dir que 
convidava a llegir al senyor Ibáñez un article de El País del passat 23-02-2010,  signat per 
senyor Carlos Jiménez Villarejo, ex fiscal cap en matèria d’anticorrupció, on podria trobar 
alguns aclariments sobre conceptes que tractava aquesta declaració. Finalment, la Sra. Anna 
Becerra va agrair a la ponent que hagués recollit les esmenes presentades pel seu grup, 
concloent que per tot plegat, el  Grup Municipal Socialista votaria a favor de la Declaració 
política.  

 

Finalment, va intervenir de nou la Sra. Emma Blanco, la qual va indicar que contestaria en 
primer lloc a ERC, per després fer una intervenció de caire més general respecte d’algunes de 
les idees que s’havien expressat pels diferents portaveus. En aquest sentit doncs, la Sra. Blanco 
va manifestar que pel que feia l’esmena presentada per ERC, que havien intentat incorporar-la 
en el punt tercer, si bé no exactament de la manera en que s’havia formulat per ERC, però per 
una raó metodològica, atès que es demanaven accions executives, que no tenien cabuda en una 
declaració d’aquesta naturalesa. Així mateix, la Sra. Blanco va dir que no era certa l’afirmació 
segons la qual la Ponent no havia considerat especialment significativa l’esmena formulada per 
ERC, manifestant a aquests efectes que, pel contrari, havien trobat molt important la referència 
al feixisme europeu, que era imprescindible en aquesta declaració, i per això s’havia intentat 
recollir-ho. A més, va dir la Sra. Blanco, tal i com ja ho havia comentat abans, en relació las 
punts tercer i quart, instant la recuperació de la memòria històrica i honorar la memòria dels 
protagonistes de l’exili, va dir que feia pocs mesos que en el Memorial democràtic, 
conjuntament amb diversos ajuntaments, per primera vegada s’havia fet un reconeixement de 
les víctimes del franquisme en el qual, a més de la representació institucional, es va convidar a 
tots els ciutadans i ciutadanes, afegint que això era que el que el seu grup entenia que calia fer 
des de l’Administració local en aquests actes unitaris de reconeixement de les víctimes. En 
qualsevol cas, va dir la Sra. Blanco, el que havia de demanar era que no es tergiversessin les 
coses, ja que si ERC s’havia decantat per l’abstenció, no era perquè ICV-EUiA no hagués 
incorporat literalment l’esmena presentada per dit grup, que d’altra banda sí que havien fet, 
encara que d’una altra manera, sinó perquè ERC tenia una directriu de partit que feia que a 
Gavà, a l’igual que en la majoria de pobles, davant d’una declaració exactament igual, no 
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estaven votant a favor, indicant que  en qualsevol cas, era del tot respectable, però sense que hi 
hagués cap necessitat de tergiversar les coses. Per altra banda, i pel que feia a la resta 
d’intervencions, la Sra. Blanco va dir que no s’havia portat els llibres d’història que tenia, ja que 
hagués pogut aprofitar per parlar del que havia passat durant la guerra civil o el franquisme, i 
també en la democràcia, però de totes maneres, quan el portaveu de Ciutadans assenyalava que 
la declaració era una espècie de refregit al parlar l’Elna i d’altres coses diferents, o fins i tot, 
quan havia formulat algunes expressions que preferia més no recordar, la Sra. Blanco va 
manifestar que Elna no hagués existit sense la guerra civil pel mig, de la mateixa manera que 
era una evidència històrica que la Sra. Elisabeth Eindenberg va contribuir decididament a 
millorar les condicions de vida de les dones exiliades republicanes, que la seva tasca va ser 
precisament conseqüència d’una guerra civil, d’un cop d’estat feixista en contra d’un govern 
escollit democràticament, i que ara, aquesta qüestió havia tornat a sortir en els mitjans com a 
conseqüència de la situació en que es trobava el Sr. Sr. Baltasar Garzón, derivada d’alguna de 
les seves actuacions, raó per la qual, els fets d’Elna i la situació del jutge Garzón estaven 
relacionades. Per altra part, i en relació a expressions tals com “alimentar l’odi” emprades pel 
Sr. Ibáñez, la Sra. Blanco va recordar que l’any 2004, com a persona que havia estat fent 
història,  la Sra. Mari Carmen Molinero, professora de la UAB, va presentar amb el seu equip 
d‘investigació la primera ponència que es va fer en aquest país sobre camps de concentració i 
camps de treball durant el franquisme, assenyalant al Sr. Ibáñez que si s’agafava els diaris de 
l’època, podria observar com també es van formular moltes crítiques, negant aquests fets. En 
definitiva, per conèixer la història no s’havia de mirar cap a una altra banda, i en aquest sentit, 
no es podia obviar a una de les parts del conflicte, manifestant cada vegada que es volia donar 
una mica de llum sobre el que realment va passar, que el que es pretenia en realitat era tornar a 
invocar els fantasmes, quan res estava més lluny de la realitat, de la mateixa manera que quan el 
Sr. Ibáñez havia invocat la llei d’amnistia del 1977, era cert que s’havien fet moltes coses, però 
que ara també era ben cert que comunistes, socialistes, gent d’esquerra i algun sector de la dreta, 
estaven intentat recuperar el dret a la justícia, el dret a la veritat i el dret a la reparació de les 
víctimes i dels seus familiars, ja que tothom tenia dret a saber que va passar exactament en 
aquell moment. En aquest sentit, va dir la Sra. Blanco, el que es pretenia era simplement poder 
enterrar bé els nostres morts, perquè encara se’n trobaven quan es feien obres, com per exemple 
havia passat en el cementiri de València, perquè els morts tenien dret a ser enterrats en pau i els 
familiars a saber en reposaven les restes dels seus avantpassats. Així mateix, i en relació a la 
Llei d’Amnistia, la Sra. Blanco va dir que la Llei d’Amnistia no podia ser la llei de l’oblit, per 
oblidar-nos de tot el que havia passat, recordant que aquest mes d’abril s’havia presentat al 
Congrés dels Diputats una proposició de llei presentada pel seu grup parlamentari, demanant la 
modificació de dita llei, perquè no se la podés considerar un punt i final, perquè es comencés a 
aplicar davant d’actes criminals de genocidi o de lesa humanitat comesos durant el franquisme, 
que això era el que deia Nacions Unides, recordant que en alguns discursos que de vegades se 
sentien, es donava la sensació que les víctimes del franquisme eren les que al final haurien 
d’acabar demanant perdó, quan per una simple raó de justícia material ja tocava que per fi, es 
podés enterrar els morts, es sabés la veritat i aquesta s’estudiés a les escoles. Finalment, va dir la 
Sra. Blanco si nosaltres miràvem el que va passar a Espanya, i miràvem altres països, com és el 
cas de l’alemanya nazi, i anàvem a Munic o a Nuremberg, podíem veure les instal·lacions, el 
que va passar, etc., i mentre Nuremberg havia esdevingut un exemple de lloc de recuperació 
dels drets humans, en aquí, amagar les coses no ens feia ni més ni menys demòcrates; i 
finalment, respecte del tema del jutge Garzón, la Sra. Blanco va manifestar que més enllà de 
defensar una persona, el que es pretenia era defensar els valors de la democràcia, que tant van 
costar de tenir en aquest país, i els valors del que ICV-EUiA consideraven que era tenir 
vergonya democràtica, i per això, no volien seguir criminalitzant a les víctimes, no volien seguir 
amb el fet de que els de sempre volguessin manipular la veritat, afegint que aquí i on fos, el seu 
grup sempre seguiria defensant aquests valors.                               
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---------- 
 
Esgotats els assumptes a discutir, el Sr. Alcalde-President dóna per acabada la sessió essent les 
vint hores, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari en dono fe. 
   
           L’Alcalde                                                                                             El Secretari 
 
 
 
 
 
Joaquim Balsera García                                                                     Guillermo de Prada Bengoa 
 


